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Rachmistrzowie
œciœle tajni?

45 pañ na jedno miejsce pracy – sekretarki

Reporta¿
o powodzianach
z gminy Wilków

Nie zapomnijcie o nas

Na upa³y
k¹piel w Okrze
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Mam war¿enie, ¿e zbyt szybko
zapomnieliœmy, dlaczego odby-
waj¹ siê wybory prezydenckie.
Wiêc przypomnê – odbywaj¹ siê,
bo w katastrofie pod Smoleñ-
skiem zgin¹³ prezydent Lech Ka-
czyñski. Tym, którzy wci¹¿ – jak
Bronis³aw Komorowski na deba-
cie – wypominaj¹ walkê o samo-
lot, trzeba pamiêtaæ, ¿e rz¹dowy,
bo prezydent nie posiada ¿adne-
go, warto przypomnieæ o pew-
nym szczególe; podczas gdy pre-
mier Tusk nie chcia³ tego samolo-
tu daæ, to tym Lech Kaczyñski
ró¿ni³ siê od niego, ¿e lec¹c zapro-
si³ na pok³ad polityków SLD i PO,
jak choæby œp. Sebastiana Karpi-
niuka, do którego móg³by mieæ
uraz za jego liczne wypowiedzi,
ale... przewa¿a³a racja stanu,
sprawy wagi pañstwowej,
wspólnej pamiêci historycznej.
Wznosi³ siê ponad bie¿¹ce utarcz-
ki, do czego niezdolni s¹ politycy
PO, ci rz¹dz¹cy, bo jest zapewne
wielu w tej partii ludzi inaczej
myœl¹cych. Tak jak niezdolny do
takich zachowañ jest Bronis³aw
Komorowski, który nie maj¹c
mandatu demokratycznego, po-
dejmuje decyzje, jakby by³ wy-
branym przez naród prezyden-
tem. A nie jest. Obsadzanie przez
p.o. prezydenta wszystkich sta-
nowisk w pañstwie po tych, któ-
rzy zginêli w katastrofie, przypo-
mnia³o mi has³o kr¹¿¹ce po wybo-
rach wygranych przez PO – wy-
cinaæ i obsadzaæ swoimi do
sprz¹taczki. Taka fala wycinania i
obsadzania przesz³a przez ca³¹
Polskê. Z jakim skutkiem?

A choæby takim; pod koniec
2009 r. Donald Tusk odwo³a³ p.o.
szefa Rz¹dowego Centrum Bez-

Po owocach
ich poznaliœmy
pieczeñstwa Przemys³awa Gu³ê.
Odpowiada³ on za zarz¹dzanie kry-
zysowe w kraju. Zast¹pi³ go pu³-
kownik Stra¿y Granicznej Marcin
Samsonowicz-Górski. Tusk poin-
formowa³ na konferencji, ¿e „ta
decyzja ma charakter administra-
cyjny i bêdzie sprzyja³a wiêkszej
sprawnoœci tej instytucji”.

Nie brakowa³o g³osów, ¿e
Przemys³aw Gu³a wylecia³ za
system informatyczny SARNA.
„Dziennik Gazeta Prawna” napi-
sa³, ¿e za odsuniêciem Gu³y stoi
„lobby potê¿nych firm informa-
tycznych”. Wed³ug dziennika
dziêki Gule RCB sta³o siê posiada-
czem programu informatycznego
SARNA, który umo¿liwia w cza-
sie rzeczywistym ustalenie ile
odnotowano przypadków nowej
grypy, czy ile jest wolnych ³ó¿ek
na oddzia³ach ratowniczych. We-
d³ug ustaleñ gazety firmy infor-
matyczne oferowa³y tak¹ aplika-
cjê za 600 tys. euro, a RCB dosta-
³o j¹ za darmo od Wojskowej Aka-
demii Technicznej. Tymczasem z
propozycjami sprzeda¿y takiego
systemu zg³osi³o siê te¿ kilka firm
informatycznych. Z ustaleñ RMF
FM wynika, ¿e kilka osób pracu-
j¹cych dla rz¹du mog³o obiecaæ
którejœ z firm, ¿e otrzyma kon-
trakt na wykonanie podobnego
systemu. Gu³a móg³ wiêc byæ nie-
wygodny.

Ustawowo Rz¹dowe Centrum
Bezpieczeñstwa ma bardzo du¿e
uprawnienia, które obejmuj¹ za-
kres dzia³ania kilku resortów, w
tym MSWiA czy MON. W swoich
rêkach centrum skupia ca³oœæ
dzia³añ w razie kryzysu. Jednak w
czasie powodzi zawiod³o. Prawie
nie istnia³o. Dlaczego?

Kim jest Przemys³aw Gu³a? To
specjalista w zakresie zarz¹dzania
kryzysowego, doktor nauk me-
dycznych, ekspert w dziedzinie
medycyny katastrof, ratownik
TOPR. Wspó³za³o¿yciel Krakow-
skiego Instytutu Ratownictwa
Medycznego. Uczestnik wielu
zagranicznych sta¿y i szkoleñ w
zakresie medycyny ratunkowej,
a tak¿e misji ratowniczych. Ab-
solwent Wydzia³u Lekarskiego
Uniwersytetu Jagielloñskiego,
podyplomowo Szko³y G³ównej
S³u¿by Po¿arniczej w zakresie
zarz¹dzania w stanach zagro¿e-
nia oraz studiów oficerskich
stra¿y granicznej w Centralnym
Oœrodku Szkolenia Stra¿y Gra-
nicznej w Koszalinie. Do mo-
mentu rozpoczêcia pracy w
Rz¹dowym Centrum Bezpie-
czeñstwa by³ m.in. zastêpc¹ dy-
rektora Departamentu Porz¹dku
Publicznego oraz dyrektorem
Departamentu Zarz¹dzania Kry-
zysowego i Spraw Obronnych
w MSWiA. Jest autorem wielu
publikacji w zakresie medycyny
ratunkowej i zarz¹dzania kryzy-
sowego. Wyk³adowca m.in.
Uniwersytetu Jagielloñskiego,
wyk³adowca stowarzyszony
Wy¿szej Szko³y Policji w Szczyt-
nie.

To Gu³a i kilku podobnych mu
zapaleñców – fachowców stwo-
rzy³o nowoczesne Rz¹dowe Cen-
trum Bezpieczeñstwa. Po jego
odwo³aniu w geœcie protestu z
pracy odesz³o 10 osób, w tym
wszyscy eksperci z kluczowego
wydzia³u analiz zagro¿eñ. Podob-
nie grupa m³odych zapaleñców
stworzy³a nowoczesne Muzeum
Powstania Warszawskiego, któ-
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Kazimierz Rynkiewicz

Has³o wyborcze
Bronis³awa Komorowskiego:

ZGODA BUDUJE
Jak?
Janusz Palikot - Bronis³aw
Komorowski pójdzie na wilki.
Zastrzelimy Jaros³awa
Kaczyñskiego, wypatroszymy i
skórê wystawimy na sprzeda¿
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rego nie potrafiono zrobiæ przez
15 lat wolnej Polski. RCB zosta³o
rozwalone. Skutek mogliœmy
ogl¹daæ podczas powodzi.

Piêæ dni temu „Rzeczpospoli-
ta•h donios³a, ¿e powo³any na
miejsce Gu³y p³k. Samsonowicz-
Górski poda³ siê do dymisji. Czy
trzeba a¿ powodzi, czy wystar-
czy wyobraŸnia, by wiedzieæ, ¿e
polityka wycinania i obsadzania
„do sprz¹taczki” zniszczy nasze
pañstwo? Komorowski, niestety,
ju¿ zd¹¿y³ pokazaæ, ¿e jest tylko
kopi¹ Donalda Tuska i polityki
mi³oœci PO. Wycina i obsadza.
Je¿eli zostanie prezydentem,
gdzie znajd¹ pracê Gu³a i tysi¹ce
podobnych mu m³odych ludzi, fa-
chowców, którzy traktuj¹ pañ-
stwo polskie powa¿nie? Nie od-
dawajmy kraju na ¿er Palikotom!
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Poszukujemy
elektryka

- elektromechanika
samochodowego

z okolic Drawska.
Kontakt: 667 981 296.
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(DRAWSKO
POMORSKIE). W Drawsku
Pomorskim mamy istn¹
rewolucjê. Spod znaku psa,
a dok³adnie - spod znaku
psów. A jeszcze dok³adniej,
to spod znaku psich...
wydalin. A na rewolucjê
skargi brzmi¹ nastêpuj¹co.
Mówi Pawe³ Matusiak,
radny powiatowy.

- Mam jedn¹ interpelacjê do bur-
mistrza miasta. W sprawie utworze-
nia miejsc do wyprowadzania psów.
Nast¹pi³a taka sytuacja – mówi³ rad-
ny – ¿e wszyscy, którzy wyprowa-
dzaj¹ psy, s¹ strasznie œcigani przez
stra¿ miejsk¹. I karani mandatami.
Tak naprawdê, to nie ma w mieœcie
miejsc wyznaczonych do wyprowa-
dzania piesków i zwracam siê z
ogromn¹ proœb¹ do burmistrza, ¿eby
wyznaczy³ takie miejsca. -

Dodajmy, ¿e powa¿anie siê na
robienie porz¹dków w ludzko – psim

Co prawda nie ta, ale te¿ to rewolucja jakaœ

Za psy strasznie œcigani
przez stra¿ miejsk¹,
czyli - rewolucja po drawsku

œwiecie nosi znamiona heroizmu.
To¿ to rewolucja. Co prawda obec-
nym w³adzom Drawska Pomorskie-
go nie o tak¹ rewolucjê w ich ¿yciu
chodzi³o, ale zapa³ pozosta³. Nie-
gdyœ, gdy Polska Europie przypomi-
na³a, ¿e jest Europ¹, ta spieszy³a tu
nie tylko z telewizyjnymi reklamami
papieru toaletowego, podpasek hi-
gienicznych, i tym podobnych, ale i
z tymi towarami na pó³kach. Tak
poczyna³o siê nasze wchodzenie do
Unii Europejskiej, do NATO. Od re-
wolucji higienicznej. Ale, Europa, i
nie tylko Europa, wzi¹wszy od nas co
nie jej, o ci¹g³oœci higienicznych
dzia³añ wobec zasranej Polski zapo-
mnia³a. W³aœnie i o robi¹cych
wszystko i wszêdzie psach. Gorzej.
Obecne umizgi do Putina mog¹ w
efekcie nawróciæ na stare œcie¿ki.
Bez podstawowych artyku³ów co-
dziennej higieny. Wydaje siê, ¿e wie-
lu obecnym g³osuj¹cym spieszno
pod ten zafajdany baldachim. Wte-
dy i o psich problemach nawet mowy
nie bêdzie, nie mówi¹c o rewolucji.
Tylko zapach i nie tylko. Coœ trwal-
szego, mniej ulotnego.                    (N)

(Z£OCIENIEC) Statystyki bez-
robocia – statystykami, a poni¿szy
konkurs pokazuje rzeczywiste po-
trzeby pracy. O stanowisko sekre-
tarki w szkole ubiega³o siê a¿ 45
pañ. Wygra³a jedna.

W Biuletynie Informacji Pu-
blicznej tutejszego urzêdu miej-
skiego og³oszono wyniki naboru
na stanowisko sekretarki w Szkole
Podstawowej nr 1 w Z³ocieñcu.
Nabór rozpocz¹³ siê pod koniec
maja. W terminie wp³ynê³o 45 ofert
i wszystkie kandydatki zosta³y do-

45 pañ na jedno miejsce pracy – sekretarki w szkole

Jaki¿ g³ód pracy!
puszczone do dalszego etapu. Po
pierwszym komisja konkursowa
wybra³a 18 osób. W drugim – piêæ:
Agnieszkê Kwiatkowsk¹, Annê
Juszkiewicz, Anetê Zdrojewsk¹ i
Joannê Frukowsk¹, wszystkie ze
Z³ocieñca oraz Karolinê Pastuszak
z £ubowa. Komisja uzgodni³a me-
todê i technikê naboru i po prze-
prowadzeniu rozmów kwalifikacyj-
nych ustali³a, ¿e najlepsz¹ kandy-
datk¹ jest Anna Juszkiewicz i to
ona zostanie zatrudniona. Proto-
kó³ z zakoñczenia naboru podpisa-
³a Iwona Misiun-Bednarska.             (r)

(DRAWSKO POM.) W koñcu
przysz³o prawdziwe lato z upa³ami.
W Drawsku mo¿na och³odziæ siê w
miejskim k¹pielisku nad jez. Okra.
K¹pielisko jest czynne codziennie w
godz. 10.00 – 18.00. Jest bezpiecznie,
bo k¹pi¹cych strze¿e trzech ratowni-
ków WOPR. Jak poinformowa³ bur-
mistrz - k¹pielisko zosta³o wczeœniej
przygotowane;  zbadano i oczysz-
czono dno, uzupe³niono piasek na
pla¿y oraz zamontowano drabinki,
liny torowe i zje¿d¿alnie. Nic, tylko
siê k¹paæ. (r. foto UM)

Na upa³y k¹piel w Okrze
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W gminach w³aœnie zakoñczy³
siê nabór na rachmistrzów przepro-
wadzaj¹cych spisy rolne. W powie-
cie drawskim ca³a akcja naboru
przeprowadzona zosta³a w bardzo
tajemniczy sposób – ¿adna z gmin
oficjalnie nie og³osi³a naborów, t³u-
macz¹c siê tym, ¿e potrzebuj¹ tylko
jednego lub dwóch rachmistrzów i
ju¿ maj¹ wystarczaj¹c¹ iloœæ chêt-
nych (którzy – jeœli nie by³o oficjal-
nego naboru – musieli siê o tym do-
wiedzieæ z innych Ÿróde³).

 Obecnie, gdy rachmistrzowie
zostali ju¿ wy³onieni spoœród kan-
dydatów, próbowaliœmy siê dowie-
dzieæ kto zosta³ upowa¿niony do
odwiedzania naszych domów i zada-
wania pytañ zgodnie z kwestionariu-
szem. Niestety, ta informacja rów-
nie¿ okaza³a siê byæ tajemnic¹.

W gminie Wierzchowo pani z
dzia³u kadr odpowiedzia³a: - Bêdzie-
my mieli dwóch rachmistrzów. Jedn¹
na pewno zosta³a pani Janina Pia-
secka, nazwiska drugiej osoby nie-
stety nie znam. Nie wiem tak¿e jaka
by³a iloœæ podañ na to stanowisko,
tym zajmuje siê sekretarz, którego
nie ma dzisiaj w pracy. – wyjaœni³a
pracownica urzêdu. W Drawsku
Pomorskim równie¿ o godz. 13.40,
gdy próbowaliœmy siê skontakto-
waæ z kimœ odpowiedzialnym za na-
bory na rachmistrzów, dowiedzieli-
œmy, ¿e pracownika odpowiedzial-

nego nie ma w pracy i nikt inny nie
jest w stanie udzieliæ tych informacji.

Najwiêkszym zaskoczeniem jed-
nak okaza³a siê rozmowa z pracow-
nic¹ Urzêdu Miejskiego w Z³ocieñ-
cu, Ann¹ Tobiasz. Na nasze pytanie
o iloœæ chêtnych na stanowisko
rachmistrza i o to, kto nim zosta³ w
gminie, pani odpowiedzia³a: - Nie
wiem czy mogê pani udzieliæ tych
informacji. Wysy³amy taki raport do
Urzêdu Statystycznego, ale tutaj bez
zezwolenia tych informacji nie po-
dam. – oœwiadczy³a pracownica. Na
nic zda³o siê sugerowanie, ¿e nie jest
to informacja niejawna, ¿e przecie¿
mieszkañcy powinni wiedzieæ kto
mo¿e ich odwiedziæ i zadaæ pytania
dotycz¹ce m.in. dochodów, pani
Tobiasz by³a nieugiêta.

Mo¿e i o to chodzi, by mieszkañ-
cy nie wiedzieli, kto jest pracowni-
kiem urzêdu? Tajnych agentów ju¿
mamy, mo¿e czas na supertajnych
rachmistrzów?                                 MB

Do pani Anny Tobiasz
kilka s³ów

Postawê pani Anny Tobiasz –
urzêdnika urzêdu miejskiego w Z³o-
cieñcu, mogê tylko wyt³umaczyæ
sobie tym, ¿e jaki urz¹d, taki urzêd-
nik. Tu widocznie demokracja nie
dotar³a i od lat, bo wiele lat pani
Tobiasz pracuje w urzêdzie, urzêdni-
cy sami wyznaczaj¹ prawo. Po-

wstrzymam siê od mocnych s³ów,
uznaj¹c, ¿e urzêdnik by³ nieœwiado-
my konsekwencji swojej niewiedzy i
procedury postêpowania. Normal-
nie pani Tobiasz, je¿eli nie wiedzia³a,
czy mo¿e udzieliæ informacji, powin-
na skontaktowaæ siê z kimœ, kto jej
wyda takie pozwolenie i oddzwoniæ
i poinformowaæ o za³atwieniu spra-
wy. Tak robi¹ w ju¿ nowoczesnych
strukturach urzêdniczych. To jej
b³¹d, ¿e nie wie, gdzie i czego szukaæ,
by za³atwiæ. Pomijaj¹c b³¹d pierwo-
rodny, ¿e powinna znaæ ustawê o
dostêpnie do informacji publicznej.
Wiêc zamiast u¿ywaæ mocnych
s³ów, przypomnê tylko jej fragmenty.

USTAWA z dnia 6 wrzeœnia 2001
r. o dostêpie do informacji publicznej.
(Dz. U. z dnia 8 paŸdziernika 2001 r.)

Art. 1. 1. Ka¿da informacja o
sprawach publicznych stanowi in-
formacjê publiczn¹ w rozumieniu
ustawy i podlega udostêpnieniu na
zasadach i w trybie okreœlonych w
niniejszej ustawie.

Art. 2. 1. Ka¿demu przys³uguje,
z zastrze¿eniem art. 5, prawo dostê-
pu do informacji publicznej, zwane
dalej „prawem do informacji publicz-
nej”.

2. Od osoby wykonuj¹cej prawo
do informacji publicznej nie wolno
¿¹daæ wykazania interesu prawnego
lub faktycznego.

Art. 3. 1. Prawo do informacji
publicznej obejmuje uprawnienia

do: 1) uzyskania informacji publicz-
nej, w tym uzyskania informacji prze-
tworzonej w takim zakresie, w jakim
jest to szczególnie istotne dla intere-
su publicznego; 2) wgl¹du do doku-
mentów urzêdowych, 3) dostêpu do
posiedzeñ kolegialnych organów
w³adzy publicznej pochodz¹cych z
powszechnych wyborów.

2. Prawo do informacji publicznej
obejmuje uprawnienie do niezw³ocz-
nego uzyskania informacji publicz-
nej zawieraj¹cej aktualn¹ wiedzê o
sprawach publicznych.

Art. 10. 2. Informacja publiczna,
która mo¿e byæ niezw³ocznie udo-
stêpniona, jest udostêpniana w for-
mie ustnej lub pisemnej bez pisem-
nego wniosku.

Art. 23. Kto, wbrew ci¹¿¹cemu na
nim obowi¹zkowi, nie udostêpnia in-
formacji publicznej, podlega grzyw-
nie, karze ograniczenia wolnoœci albo
pozbawienia wolnoœci do roku.

Dziennikarka nie wystêpowa³a o
informacjê o danych statystycz-
nych, które zreszt¹ nie zosta³y jesz-
cze zebrane, ale o nazwiska osób,
które zosta³y wybrane na rachmi-
strzów w drodze naboru publiczne-
go. Inne urzêdy podaj¹ je bez proble-
mu. Artyku³ 23 ww. ustawy przyto-
czy³em wy³¹cznie dla wszystkich
opornych i zapóŸnionych w rozu-
mieniu demokracji, by zdali sobie
sprawê z konsekwencji.

Kazimierz Rynkiewicz

Rachmistrzowie œciœle tajni?

Druga tura wyborów tu¿-tu¿. Do
tej pory mieszkañcy Z³ocieñca
kampaniê wyborcz¹ œledziæ mogli
jedynie w mediach oraz na s³upach
og³oszeñ.

W œrodê, 30 czerwca, do Z³ocieñ-
ca dotar³ autobus kandydata na pre-
zydenta Bronis³awa Komorowskie-
go. M³odzi ludzie ubrani w koszulki
z has³em wyborczym „Zgoda budu-
je” wyruszyli na podbój miasta. Ka¿-
demu napotkanemu mieszkañcowi
wrêczali pakiet wyborczy – trójwy-
miarow¹ pocztówkê z has³em „Zgo-
da buduje (na tle uœmiechniêtego
Komorowskiego z Tuskiem) – nie-
zgoda rujnuje (z wizerunkiem Ka-
czyñskiego z ojcem Rydzykiem)”
oraz ulotkê treœci¹ przypominaj¹c¹
rodzinny album Bronis³awa Komo-
rowskiego. M³odzi ludzie, pe³ni en-
tuzjazmu, chêtnie przekonywali
mieszkañców, dlaczego warto oddaæ
swój g³os na marsza³ka. Wchodzili
do okolicznych sklepów, zaczepiali
mieszkañców. Ich determinacjê wi-
daæ by³o nie tylko w zachowaniu, ale
i miejsce postoju autobusu wiele t³u-

Autobus Komorowskiego na zakazie
maczy³o. Wyborczy autobus stan¹³
na ulicy Koœcielnej, gdzie z obu
stron widoczny jest znak „zakaz ru-
chu”. Nie zrazi³o to jednak sztabu
wyborczego, który najwyraŸniej
uzna³, ¿e jest to najlepsze miejsce na
promocjê swojego kandydata. Za-
stanawiaj¹ce jest to, ¿e obok ul.
Koœcielnej przechodzi³o dwóch
stra¿ników miejskich, którzy spoj-
rzeli na autobus, wzruszyli ramiona-
mi i poszli w drug¹ stronê.

NajwyraŸniej s¹ pewne prioryte-
ty i wobec kampanii wyborczej mo¿-
na czasem przymkn¹æ oko na przepi-
sy ruchu drogowego. M

Ps. Warto równie¿ zwróciæ uwa-
gê na fakt, ¿e rozdawane w ramach
kampanii wyborczej trójwymiarowe
pocztówki nie s¹ oznaczone nazw¹
komitetu wyborczego, a wymagaj¹
tego przepisy dotycz¹ce wyborów.
Ktoœ przecie¿ wyda³ na to ogromne
pieni¹dze. Kto, gdzie i jak je zaewi-
dencjonowa³? Powinna siê tym zain-
teresowaæ Pañstwowa Komisja
Wyborcza.

Sztab wyborczy wjedzie wszêdzie.
Nie straszny im nawet zakaz ruchu

Czasem lepiej przymkn¹æ oko ni¿ naraziæ
siê potencjalnej przysz³ej g³owie pañstwa?
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Na wtorkowej sesji Rady Miej-
skiej w Drawsku Pomorskim sporo
uwagi poœwiêcono Barszczowi So-
snowskiego – roœlinie bardzo nie-
bezpiecznej, jednak wci¹¿ popular-
nej w naszej okolicy.

Jako pierwszy problem ten za-
uwa¿y³ so³tys Suliszewa, Józef
Wiêckowski. – Ja mam tak¹ sprawê.
Co roku o tej porze sk³adam tê sam¹
interpelacjê i zastanawiam siê, czy to
w ogóle jest sens, bo ¿adnego odze-
wu nie ma. Przy szkole w Suliszewie
roœnie taki barszcz (Sosnowskiego –
przyp. red.). Jedna doros³a osoba ju¿
siê poparzy³a, próbowa³a to wyko-
siæ; dzieci tamtêdy przechodz¹, a ta
roœlina stwarza powa¿ne niebezpie-
czeñstwo. Agencja Nieruchomoœci
Rolnej zosta³a powiadomiona, by³
przedstawiciel, rozmawia³, obieca³,
¿e jakoœ to wykosi i w tym roku
barszcz zniknie, jednak na razie bez
skutku. Przecie¿ mamy ju¿ chyba
takie œrodki chemiczne, ¿e da³oby
radê to jakoœ zwalczyæ? Teraz on

So³tys Wiêckowski i Jan Barczak interpeluj¹

Barszcz Sosnowskiego – pal¹cy problem
kwitnie, wiatr rozsiewa te nasionka i
co roku jest tego wiêcej. – powiedzia³
so³tys.

Podobny wniosek z³o¿y³ miesz-
kaniec Jan Barczak. – Niestety, sytu-
acja z Barszczem Sosnowskiego jest
podobna w drodze z Gudowa na
Mielenko oraz w Drawsku na ul. Ko-
œciuszki. Tam jest po prostu trage-
dia! Dzieciaki sobie lataj¹ w tym
barszczu, one chyba s¹ zupe³nie nie-
œwiadome tego, co mo¿e siê staæ. –
doda³ Barczak.

W odpowiedzi na zapytanie so³-
tysa Józefa Wiêckowskiego oraz
Jana Barczaka, burmistrz Zbigniew
Ptak odpowiedzia³: - Przypominam,
¿e to nie jest akt dobrej woli, tylko
obowi¹zek, by w³aœciciel usun¹³ tê
roœlinê.

– Ale bez skutku. – zauwa¿y³ rad-
ny Czes³aw Faliñski. Burmistrz nie-
stety musia³ siê z tym faktem po czê-
œci zgodziæ: – U nas trudno wyegze-
kwowaæ to prawo. Prawdê powie-
dziawszy, dopiero gdy ktoœ ulegnie
wypadkowi, kieruje siê sprawê na

odpowiednie tory i nastê-
puje wieloletnia procedura
rozstrzygaj¹ca. Ale po dzi-
siejszej sesji miejskiej rów-
nie¿ wyst¹piê do w³aœcicieli
gruntów i przypomnê o obo-
wi¹zkach w tym zakresie. –
powiedzia³.

Barszcz Sosnowskiego
to roœlina tylko z pozoru wy-
gl¹daj¹ca niegroŸnie. Dora-
staj¹ca nawet do 4 metrów, z
kwiatami zbitymi w du¿y bal-
dachim, ma bardzo silne w³a-
œciwoœci truj¹ce, które uak-
tywniaj¹ siê przy wysokiej
temperaturze i wilgotnoœci
powietrza. Roœlina wytwa-
rza wówczas substancje,
które mog¹ powodowaæ po-
wa¿ne poparzenia skóry oraz zapale-
nie spojówek. Dlatego te¿ w³aœnie w
okresie wakacyjnym barszcz So-
snowskiego stanowi najwiêksze za-
gro¿enie i wtedy dochodzi do naj-
wiêkszej iloœci poparzeñ.

Burmistrz obieca³ podj¹æ odpo-

wiednie kroki, by wyegzekwowaæ na
w³aœcicielach gruntów usuniêcie tej
roœliny. Zanim to jednak nast¹pi, na
wszelki wypadek tê napotkan¹ pod-
czas spacerów truj¹c¹ roœlinê nale¿y
omijaæ szerokim ³ukiem.               MB

Mieszkaniec Drawska Euge-
niusz Piecewicz poruszy³ na ostat-
niej sesji Rady Miejskiej w Draw-
sku Pomorskim sprawê promocji
miasta i gminy.

– Przegl¹da³em ostatnio przeró¿-
ne foldery reklamowe naszej gminy,
ogl¹da³em spoty reklamowe. Cieszê
siê, ¿e tak piêknie siê mówi o gminie,
¿e kraina lasów, jezior, ¿e czysto, ¿e
mo¿na odpocz¹æ. – mówi³ Piecewicz.
– Ale panie burmistrzu, takie walory
maj¹ te¿ inne gminy. Tymczasem
Drawsko Pomorskie posiada naj-
wiêksze w kraju skupisko kurhanów,
zabytek archeologiczny na skalê
europejsk¹! Niejednokrotnie o tym
mówi³em, a niestety nikt siê t¹
spraw¹ nie zainteresowa³. Naukow-
cy z Warszawy, z Krakowa, wiedz¹ o
kurhanach, a mieszkañcy i turyœci
nie maj¹ o tym pojêcia. Jestem pe-
wien, ¿e gdyby wykorzystaæ to zja-
wisko do promocji gminy, na pewno
przyby³o by nam turystów.

Piecewicz zaoferowa³ pomoc w
lokalizacji kurhanów. – Ja potrzebu-
jê tylko jednego urzêdnika z samo-
chodem terenowym i wolnym cza-

Piecewicz niekonwencjonalny

(DRAWSKO POM.) Podczas
ostatniej sesji Rady Miasta w Draw-
sku Pomorskim radni g³osowali
nad uchwa³¹ dotycz¹c¹ udzielenia
przez gminê dotacji dla drawskiego
szpitala.

Tym razem chodzi³o o kwotê 9
tys. z³ na rzecz oddzia³u ortopedii
urazowej, któr¹ gmina postanowi³a
szpitalowi przekazaæ. Projekt
uchwa³y omawiany by³ na sesji po-
przedniej. Wówczas burmistrz Zbi-
gniew Ptak wyjaœni³: - Kwota po-
trzebna jest szpitalowi na zakup ar-
troskopu. Jest on wymogiem, by
szpital móg³ wynegocjowaæ z NFZ
kontrakt na korzystniejszych wa-
runkach i otrzymaæ wiêksz¹ refunda-
cjê.

NA sesji 29 czerwca radni g³oso-
wali nad udzieleniem dotacji. – Po-
dejrzewam, ¿e gdyby tak podliczyæ
wszystkie dotacje, to wysz³oby, ¿e
za naszej kadencji przekazaliœmy na
szpital jakiœ 1 milion z³otych. – po-
wiedzia³ ¿artobliwie burmistrz. Rad-
ni w tej sprawie albo wykazali dobr¹
wolê, albo spieszy³o im siê ju¿ do
domu – nikt bowiem nie rozpocz¹³
dyskusji, a wniosek o dotacjê prze-
szed³ doœæ szybko i bezboleœnie. –

Kurhany nie s³u¿¹
promocji?

sem. Chêtnie pojadê z nim w te
wszystkie miejsca, nawet GPS mu
po¿yczê, ¿eby móg³ to nanieœæ na
mapê. – mówi³.

Niestety, burmistrz Zbigniew
Ptak by³ nieugiêty. – Nie mo¿emy
jako gmina ingerowaæ w zadania
powiatu. – odpowiedzia³. Kurhany
bowiem le¿¹ nie tylko na terenie
gminy Drawsko Pomorskie. Có¿,
szkoda. Mo¿na by przecie¿ zacz¹æ
od opisu kurhanów i starego grodzi-
ska le¿¹cego na terenie gminy i wy-
korzystaæ tê atrakcjê do lepszej pro-
mocji gminy. Dla chc¹cego nie ma
nic trudnego, ale jak widaæ nie
wszystko co wydaje siê proste, da
siê zrealizowaæ.                            MB

Kto z pañstwa jest za wprowadze-
niem uchwa³y? – zapyta³ przewodni-
cz¹cy Jaros³aw Zduñczyk i nie zasta-
nawiaj¹c siê odpowiedzia³: – Dziêku-
jê, jednog³oœnie. – Zapytaj jeszcze
kto jest przeciw. – powiedzia³ w tym
momencie, czy to z przekory, czy z
przekonania, wiceprzewodnicz¹cy
W³odzimierz Matusiak podnosz¹c
rêkê przeciw uchwale.

Wniosek o dotacjê na zakup ar-
troskopu dla Oddzia³u Ortopedii
Urazowej przeszed³ przy jednym g³o-
sie sprzeciwu. Tym samym w kasie
gminy uby³o 9000 z³, ale szpital zy-
ska³ œrodki na zakup sprzêtu do rato-
wania ¿ycia.                                 MB

Kolejna dotacja
dla szpitala

Jan Barczak



(Z£OCIENIEC) Sezon na rowe-
ry ruszy³ pe³n¹ par¹. Na ulicach
widaæ wzmo¿ony ruch rowerzystów,
którzy na swoich jednoœladach
zwiedzaj¹ nasz¹ gminê, udaj¹ siê
nad okoliczne jeziora. Temat „ro-
werowy” pojawi³ siê wiêc na wczo-
rajszej sesji Rady Miejskiej w Z³o-
cieñcu.

– W zwi¹zku z tym, ¿e ostatnio
wymieniamy bardzo du¿o chodni-
ków, chcia³bym zapytaæ, dlaczego
nie robimy na nich od razu odrêbne-
go pasa dla rowerzystów? – zapyta³
radny Jan Rudy. – Rowerów jest
coraz wiêcej a œcie¿ek w mieœcie nie
mamy. – zauwa¿y³.

- Ja ju¿ od d³u¿szego czasu k³ócê
siê z burmistrzem w tej sprawie. –
doda³a przewodnicz¹ca Urszula
Ptak. Burmistrz Waldemar W³odar-
czyk w kwestii œcie¿ek rowerowych
jest jednak nieugiêty. – Zgodnie z
normami chodniki w naszym mieœcie
s¹ za w¹skie, by zrobiæ na nich od-
rêbne pasy dla rowerzystów. Wi¹za-
³oby siê to albo ze zwê¿eniem ulic,
które i tak s¹ w¹skie, albo wycink¹
drzew. – wyjaœnia³.

Radni zwrócili uwagê na jeszcze
jedno wyjœcie. – Stawiamy nowe
chodniki i robimy na nich pasy ziele-
ni, które s¹ kosztowne w utrzyma-
niu. Nie mo¿emy trawnika wydzieliæ
na œcie¿ki dla rowerów? – zapyta³a

StrStrStrStrStr. 6. 6. 6. 6. 6 tygodnik pojezierza drawskiego 1.7.2010 r.INFORMACJE

Nie bêdzie œcie¿ek rowerowych
na chodnikach

radna Urszula Ptak. – Ja ju¿ od d³u¿-
szego czasu zwracam uwagê na ulicê
Miros³awieck¹. Tam spokojnie za-
miast pasa zieleni mo¿na by zrobiæ
pas dla rowerów. – doda³a. Tego
samego zdania by³ Jan Rudy. – Po co
nam pasy zieleni? Róbmy œcie¿ki
rowerowe! – powiedzia³. Burmistrz
uzna³ jednak te uwagi za ma³o prze-
konuj¹ce. – Co nam to da, ¿e zrobimy
kawa³ek œcie¿ki przy ul. Miros³a-
wieckiej, jak dalej nie bêdzie jej jak
poci¹gn¹æ, bo np. trzeba bêdzie
wyci¹æ drzewa? – zapyta³. – Bez sen-
su robiæ w mieœcie tylko odcinki dla
rowerów. – zauwa¿y³. – Panie burmi-
strzu, ale przecie¿ od takich kawa³-
ków siê zaczyna. PóŸniej mo¿na
myœleæ o nastêpnych i w koñcu bê-
dzie ca³a sieæ dla rowerów. – zauwa-
¿y³ Jan Rudy.

Odmiennego zdania by³ radny
Andrzej Korol. – WyobraŸmy sobie,
¿e po chodniku idzie kobieta z wóz-
kiem, przechodzeñ i jeszcze jedzie na
nim rowerzysta. Przecie¿ oni siê w
¿adnym wypadku nie pomieszcz¹. Ja
uwa¿am, ¿e przecie¿ rowerzyœci maj¹
kaski, powinni znaæ przepisy ruchu
drogowego, wiêc spokojnie mog¹
siê poruszaæ ulicami. – doda³.

A co z bezpieczeñstwem na dro-
dze? Powszechnie wiadomo, ¿e ro-
werzysta na naszych w¹skich dro-
gach mo¿e stanowiæ zagro¿enie nie

tylko dla siebie, ale i dla próbuj¹cych
go wyprzedziæ innych pojazdów.
Dodatkowym problemem, oprócz
zbyt w¹skich chodników, jest rów-
nie¿ brak œrodków na budowê pasów
dla rowerów. Ta luŸna dyskusja rad-
nych ukazuje jedynie dwojakie po-

Jan Rudy: Po co nam pasy zieleni? Róbmy od razu
œcie¿ki rowerowe.

dejœcie do tematu œcie¿ek rowero-
wych w Z³ocieñcu. Mi³oœnicy jedno-
œladów mog¹ jedynie mieæ nadziejê,
¿e do tematu radni bêd¹ wracaæ i byæ
mo¿e kiedyœ, choæby w nastêpnej
kadencji, doczekamy siê œcie¿ek dla
rowerów.                                          MB

(Z£OCIENIEC). Jest zamierze-
nie, by w Starym Worowie przebu-
dowaæ obory na chlewnie i przezna-
czyæ je do tuczu warchlaków. By do
tego dosz³o pierwej musi byæ spo-
rz¹dzony stosowny raport o oddzia-
³ywaniu inwestycji na œrodowisko
naturalne. Wniosek w tej sprawie w
Urzêdzie w Z³ocieñcu zosta³ z³o¿ony

W Starym Worowie chc¹
pobudowaæ chlewnie.
A co na to mieszkañcy?

przez DELICJA NATURAL Sp. z o.o.
z siedzib¹ w Zielonej Górze. Chlew-
nie maj¹ byæ posadowione na dzia³-
ce 9/6. Czas na g³osy mieszkañców
wsi w tej sprawie. Urz¹d nie ma obo-
wi¹zku informowania, co to za dzia³-
ka konkretnie. So³tys, radny stam-
t¹d, chyba powinien. Skoro ich lu-
dzie wybrali!                                (pl.)

(Z£OCIENIEC). Interesuj¹cym
mo¿e byæ zapoznanie siê z iloœci¹
wykonywanych zdjêæ przez z³ocie-
nieck¹ stra¿ miejska przy u¿yciu fo-
toradaru. Dane dotycz¹ minionego
roku. Wykonano dok³adnie 2675
„fotek”. W Rzêœnicy 1510. Na Po-
³czyñskiej 238. Drawska – 105. I
Dywizji Wojska Polskiego – 10. Fry-
deryka Chopina – 236. Inne – 284.
Testowe – 292. Najwiêcej zdjêæ wy-
konano w kwietniu – 703.

Fotoradarowa tama na piratów drogowych w Rzêœnicy

Dobroczynny wp³yw „fotek”
z fotoradaru

Jak wynika z obserwacji stra¿ni-
ków obs³uguj¹cych fotoradar, poli-
cjantów z Wydzia³u Ruchu Drogo-
wego Komendy Powiatowej Policji
w Drawsku Pomorskim oraz samych
mieszkañców miasta i gminy, fotora-
dar spe³ni³ i nadal spe³nia swoje za-
dania, to znaczy w znacznym stop-
niu zmusza do ograniczania prêdko-
œci pojazdów. Jest to szczególnie
obserwowane w Rzêœnicy. Tak¿e na
pozosta³ych ulicach.                     (pl.)

(Z£OCIENIEC). W podziemiach
z³ocienieckiej biblioteki s¹ starannie
zadbane piwnice – z tak zwanym kli-
matem. Mieœci siê w nich i pracownia
witra¿u. W³aœnie poinformowano –
Z³ocieniecki Oœrodek Kultury zapra-
sza na DNI OTWARTE w ka¿d¹

Wakacje w pracowniach
artystycznych ZOK

œrodê od 16.00 do 20.00. Pracownie
Artystyczne ZOK, ul. 3 Pu³ku Pie-
choty 2.

„PrzyjdŸ, zobacz – co mo¿na zro-
biæ ze szk³a. A mo¿e do³¹czysz do
nas? - zachêcaj¹. Tel. 94 36 71 455,
www.zok.zlocieniec.pl                   (n)

(POWIAT). Æwiczenia na poli-
gonie drawskim z u¿yciem amunicji
bojowej odbywaj¹ siê wedle zapo-
wiedzi od 2 czerwca do 2 lipca. Za
dnia od 6.00 do 15.00. W nocy od

Zwa¿ajmy na te zakazy

Strzelanie na poligonie drawskim
22.00 do 2.00. W tych terminach
obowi¹zuje zakaz wstêpu na poli-
gon wojskowy. O terminach kolej-
nych zajêæ ogniowych bêd¹ odrêb-
ne komunikaty.                            (w)
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W Centrum Szkolenia
Wojsk L¹dowych w
Olesznie zakoñczy³ siê 18
czerwca obóz m³odzie¿y z
Zespo³u Szkó³
Ponadgimnazjalnych w
Kaliszu Pomorskim.

Przez piêæ dni 60 uczniów klas Ic,
Id oraz IIc smakowa³o ¿o³nierskiego
¿ycia. Poznawali tak¿e tajniki walk,
broni, taktyki. Mieli mo¿liwoœæ
strzelania z broni  kbk AK oraz broni
pneumatycznej, biegali, grali w rug-
by. Tak¿e nabywali umiejêtnoœci w
zakresie udzielania pierwszej pomo-
cy przedmedycznej i gaszenia po¿a-

M³odzie¿ na ciekawym obozie

rów oraz wiedzê o bezpieczeñstwie w
ruchu drogowym i bezpiecznym za-
chowaniu siê w szkole i poza ni¹.
Szkolenie medyczne prowadzili ra-
townicy medyczni Damian Kowal-
czyk i £ukasz Œwitaj, a zajêcia z ruchu
drogowego ¿andarmi z Komendy
¿andarmerii Wojskowej w Olesznie.

Zajêcia „pozawojskowe” odby-

wa³y siê w ramach projektu „Bezpiecz-
na szko³a, bezpieczna droga do szko-
³y”, realizowanego w ramach rz¹dowe-
go programu „Razem bezpieczniej”.

Nad ca³oœci¹ czuwali: organiza-
tor i komendant obozu mjr rez. Marek
Jarzy?ski oraz wychowawcy: Rena-
ta Effenberg-Nawrot, Paula Kono-
nowicz i Adam St¹porek.              (o)

(Z£OCIENIEC). Medal za D³u-
goletnie Po¿ycie Ma³¿eñskie usta-
nowiono jako nagrodê dla osób, któ-
re prze¿y³y piêædziesi¹t lat w jed-
nym zwi¹zku ma³¿eñskim. Zosta³
ustanowiony w 1960 roku. Do obec-
nych odznaczeñ zosta³ do³¹czony w
roku 1992.

W Z³ocieñcu tego rodzaju uro-
czystoœæ przysz³o prze¿yæ Pañstwu
Leokadii i W³adys³awowi Sabatom.
Podobnie, jak pó³ wieku temu w bu-
dynku tutejszego Ratusza, sk³adali
przysiêgê ma³¿eñsk¹, tak i teraz spo-
tkali siê w Urzêdzie Stanu Cywilne-
go, by odnowiæ swe przyrzeczenia.

Pani Leokadii i Panu W³adys³a-
wowi ¿yczymy wszelkiej pomyœlno-
œci i jeszcze wielu d³ugich lat ¿ycia w
zdrowiu i radoœci – poinformowano
internetowo z tego Urzêdu. Pañstwo
L. i W. Sabatowie za ¿yczenia inter-
netowo Urzêdowi nie mog¹ podziê-
kowaæ, gdy¿ mieszkañcom gminy
odebrano internetow¹ ³¹cznoœæ z
Urzêdem. Pozostaje tylko zdrowie i
radoœæ.                                           (N)

¯yczenia w jedn¹ stronê

Medal za 50 lat ma³¿eñstwa
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(DRAWSKO POM.) Stan pol-
skich dróg nigdzie nie napawa opty-
mizmem. Podobnie jest równie¿ w
naszym powiecie. Niemal z ka¿dej
strony dobiega nas narzekanie na
nasze drogi, ostatnio zaczê³y nawet
kr¹¿yæ na ten temat dowcipy, typu
„Jadê sobie spokojnie dziur¹, a tu
nagle asfalt”; z³oœliwi twierdz¹
równie¿ ¿e nastêpny rajd Dakar od-
bêdzie siê w Polsce, bo tu drogi sta-
nowi¹ du¿o wiêksze wyzwanie dla
kierowców.

We wtorek, 29 czerwca, odby³a
siê ostatnia przed wakacjami sesja
Rady Miasta w Drawsku Pomorskim.
Mo¿na powiedzieæ, ¿e temat na-
szych dróg, zarówno krajowych, jak
i gminnych, sta³ siê tematem wiod¹-
cym sesji. Radni przeœcigali siê w
wytykaniu b³êdów zarz¹dcom dróg,
zarówno krajowych, jak i powiato-
wych. Pierwszy w tej sprawie g³os
zabra³ radny Czes³aw Faliñski. – Pro-
si³bym ¿eby pan burmistrz wyst¹pi³
z wnioskiem do zarz¹dcy ul. Chro-
brego o namalowanie pasów ruchu
przy dojeŸdzie do ul. Pi³sudskiego, z
uwzglêdnieniem pasa ruchu dla
skrêcaj¹cych w prawo. – prosi³ rad-
ny. – Tam ca³y czas tworz¹ siê olbrzy-
mie korki, bo kierowcy je¿d¿¹ jak
chc¹ i choæ miejsca jest na dwa pasy,
wszyscy stoj¹ w korkach. – doda³ na
zakoñczenie. Drug¹ spraw¹ zwi¹-
zan¹ z drogami, przedstawion¹ przez
radnego Faliñskiego, by³a proœba o
postawienie zakazu postoju po obu
stronach drogi przy ul. Obroñców
Westerplatte od targowiska w kie-
runku ul. Chrobrego. – Wyjazd z tar-
gowiska przy komendzie policji za-
s³aniaj¹ stoj¹ce tam pojazdy, co jest
du¿ym utrudnieniem dla kierowców.
– wyjaœni³ radny.

Jako drugi na temat stanu dróg
wypowiedzia³ siê so³tys Jankowa
Mariusz Rufkiewicz. – Wczoraj roz-
mawialiœmy na temat bezpieczeñ-
stwa (na komisji przed sesj¹ – przyp.
red.) i mój wniosek jest poniek¹d
zwi¹zany z tym punktem. Wnioskujê
o to, by nasi w³aœciciele dróg zajêli
siê tymi nieszczêsnymi poboczami,
bo wygl¹da to tragicznie. Zarówno
drogi powiatowe, jak i nasze gminne
s¹ niewykaszane. W miejscowoœci
Ustok w kierunku Kumek pobocze
jest straszne. Wczoraj mieszkaniec
Ustoku powiedzia³, ¿e dosz³o tam do
kolizji, tylko dlatego, ¿e jest tam nie-
wykoszone i straszne chaszcze
ograniczaj¹ widocznoœæ. – mówi³
so³tys Rufkiewicz.

Równie¿ so³tys Zagozdu Halina
Lemañska wyrazi³a na sesji swoje
uwagi co do dróg. – Ja mam proœbê
do Powiatu, ¿eby namalowali nam w
ZagoŸdzie przejœcia dla pieszych.

Drogi interes, czyli znowu o drogach

Nie jest to droga gminna, bo gdyby
by³a, nie prosi³abym o to na sesji.
Wszyscy wiemy, ¿e trasa Drawsko -
£obez jest bardzo uczêszczana.
Tymczasem mieszkañcy Zagozdu
nie maj¹ jak przejœæ na drug¹ stronê
ulicy. Chcia³abym ¿eby tak w trzech
- czterech miejscach zrobiæ te przej-
œcia dla pieszych, ¿eby moi miesz-
kañcy Zagozdu mogli przejœæ przez
ulicê. – mówi³a so³tys.

Burmistrz Drawska Pomorskiego
Zbigniew Ptak najwyraŸniej równie¿
straci³ cierpliwoœæ do w³aœcicieli
dróg. W odpowiedzi na interpelacje
i zapytania radnych i mieszkañców,
odpowiedzia³: - Chcê wyraŸnie po-
wiedzieæ, ¿e mnie równie¿ nie satys-
fakcjonuje praca, która nale¿y do
zarz¹dców dróg, szczególnie w wy-
kaszaniu poboczy. Nawet jeœli jest
to robione, to robione jest bardzo
niechlujnie i takie wykaszanie ni-
czemu nie s³u¿y, bo i tak nie widaæ
s³upków drogowych, czy nawet
znaków drogowych. Postanowi³em
w zwi¹zku z tym przekazaæ do
wszystkich zarz¹dców dróg – dróg
powiatu, dróg krajowych pismo
przypominaj¹ce o ich obowi¹z-
kach, jak równie¿ w tym piœmie jed-
noznacznie stwierdzam, ¿e je¿eli te
prace nie bêd¹ wykonywane solid-
nie, to zadania te bêdzie wykonywa-
³a gmina i kosztami bêdziemy obci¹-
¿ali w³aœcicieli. Chcê równie¿ poin-
formowaæ, ¿e w odniesieniu do tego
typu zaniedbañ kierujemy sprawê o
zagro¿enie zdrowia i ¿ycia do proku-
ratury celem podjêcia dzia³añ. Bo
jeœli prokuratura znalaz³a si³y i œrod-
ki, by zmieniaæ uchwa³y gmin w spra-
wie przedszkoli, to ja uwa¿am, ¿e

prokuratura w tym kraju ma o wiele
wiêksze zadania do spe³nienia. Tam,
gdzie naprawdê istnieje zagro¿enie
¿ycia i zdrowia, czego przyk³adem
jest nasza „dwudziestka”. O powie-
cie nie wspominam, bo musia³oby mi
to zaj¹æ ca³¹ sesjê. Choæ i tak, co
muszê wyraŸnie podkreœliæ, gdyby
nie inicjatywa drawskiego samorz¹-
du, to pewnie nie mielibyœmy ¿ad-
nych inwestycji na drogach powia-
towych. – zakoñczy³ burmistrz.

Pod koniec sesji powrócono
jeszcze do tego tematu. Radny Tade-
usz Pilipiec mia³ sporo zastrze¿eñ do
wykonania drogi z Gudowa na Kalisz
Pomorski. – Droga mo¿e jest wyko-
nana nie najgorzej, ale krzaki w ogóle
nie s¹ przyciête, wszystko wystaje
na drodze. A wyjazd z drogi na Kalisz
na drogê wojewódzk¹, to jest zrobio-
ny na realia sprzed czterdziestu lat.
– doda³ Pilipiec. – Przy takich re-
aliach, by wyjechaæ w prawo powi-
nien byæ jakiœ szeroki pas, a tutaj
zrobiono to tak, jakbyœmy siê dalej
doro¿kami poruszali! – doda³.

Burmistrz skomentowa³ to w ten
sposób: - To jest dalej Polska dziel-
nicowa w najgorszym wydaniu.
Pierwszy wjazd, jaki nam zrobiono,
wo³a³ o pomstê do nieba. W Mielen-
ku z ³adnej drogi wjazd na drogê
wojewódzk¹ - to by³a zgroza. Rozma-
wia³em w tej sprawie z dyrektor Ann¹
Nejman i jej pokaza³em, jak wygl¹-
daj¹ u nas drogi wojewódzkie. Ta
wspó³praca jeœli dalej ma tak wygl¹-
daæ, to nie ma ¿adnego sensu! –
powiedzia³ burmistrz. – Mi bardzo
zale¿y, by te drogi jakoœ wygl¹da³y,
w koñcu to jest wizytówka naszego
miasta! Ja niejednokrotnie powta-

rza³em: Niech nam to przeka¿¹ (opie-
kê nad drogami na terenie gminy –
przyp. red.) to przynajmniej bêdê
wiedzia³ za co odpowiadam i co zro-
biæ, by o te drogi zadbaæ. – doda³.

Na ostatniej sesji Rady Powiatu
dyrektor Zarz¹du Dróg Powiato-
wych Zbigniew Kot, w odpowiedzi
na interpelacje radnych dotycz¹ce
oznakowania dróg i niechlujnie wy-
konanych prac przy poboczu, wyja-
œni³: - Prace przy poboczu, które
ostatnio wykonywaliœmy, zosta³y
przerwane z powodu wichury, która
przechodz¹c przez powiat wyrz¹dzi-
³a ogromne straty i przewróci³a spo-
ro drzew. Musieliœmy odes³aæ
wszystkie ekipy, by w pierwszej ko-
lejnoœci zajê³y siê usuwaniem drzew
po wichurze. Jeœli chodzi o wyblak³e
znaki i Ÿle oznaczone drogi, obecnie
stosuje siê tzw. znaki nowej genera-
cji. My równie¿ sukcesywnie wy-
mieniamy stare na nowe. Niestety,
nie mamy mo¿liwoœci wykonania tej
inwestycji natychmiast, poniewa¿
jej koszt to 300 tys. z³. – powiedzia³
dyrektor.

Jak widaæ, w Drawsku Pomor-
skim miarka siê przebra³a i radni wraz
z burmistrzem doœæ maj¹ wys³uchi-
wania takich wymówek. Jeœli dzia³a-
nia podjête przez burmistrza Ptaka
sprawi¹, ¿e zarz¹dcy dróg zaczn¹
przyk³adaæ siê do swoich obowi¹z-
ków, mo¿e wkrótce pozosta³e gminy
naszego powiatu pójd¹ w œlad za
Drawskiem, by w ten sposób (pisma-
mi i skierowaniem sprawy do proku-
ratury) egzekwowaæ swoje prawa,
czyli bezpieczne i dobrze oznaczone
drogi?

M. Braniecka

Problem dróg w naszym powiecie niejednemu spêdza sen z powiek.
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Transport za³adowany darami dla
powodzian wyruszy³ z £obza o 2.30 w
ubieg³y poniedzia³ek. Po drodze gdzie-
niegdzie mijaliœmy miejsca, w których
widoczne by³y œlady po rozlewiskach.
W Pu³awach zobaczyliœmy pierwsze
plantacje stoj¹ce w wodzie, a za nimi
wa³y ob³o¿one workami. Jak siê póŸniej
okaza³o, podtopienia by³y wynikiem
przesi¹ków. Ziemia jest ju¿ tak namo-
czona wod¹, ¿e nie jest w stanie wch³o-
n¹æ wiêcej, a ludzie wypatruj¹ trzeciej
fali. Tej boj¹ siê najbardziej, bo wiedz¹,
¿e obecnie nie maj¹ ¿adnej nadziei na
obronê przed kolejnym zalaniem.

Pierwsze oznaki skutków powodzi
widzieliœmy w gminie Wilków. Ogrom-
ne wra¿enie zrobi³y na mnie stoj¹ce w
wodzie konstrukcje, na których wcze-
œniej by³y plantacje chmielu oraz
uschniête sady. Taki widok towarzy-
szy³ mi póŸniej kilometrami. Tysi¹ce
hektarów plantacji i sadów przesta³o
istnieæ.

Gmina Wilków zosta³a zalana niemal
w ca³oœci przez wodê z Wis³y, po prze-
rwaniu wa³u w Zastowie Polanowskim. Z
kolei na dop³ywie Wis³y - rzece Chodelce,
w miejscowoœci Dobre, woda przela³a siê
przez wa³, zalewaj¹c kolejne cztery wsie
na pó³nocy gminy Wilków. Dosz³o do
sytuacji, w której ludzie mieszkaj¹cy
przy samej Chodelce, zostali zalani wod¹
z Wis³y, oddalonej o kilka kilometrów.
Woda z Wis³y zatrzyma³a siê na wale po-
wodziowym Chodelki.

Przy utrzymaniu wa³ów przeciw-
powodziowych pracowa³o kilka tysiê-
cy ludzi - stra¿, policjanci, stra¿ gra-
niczna, ¿o³nierze, wiêŸniowie i miesz-
kañcy okolicznych miejscowoœci.

W gminie tej kilometrami przedsta-
wia³ siê podobny widok – ca³kowicie
zeschniête drzewa owocowe. Wy¿sze
drzewa przy koronach zachowa³y na-
turalne barwy, jednak poni¿ej uschniête
liœcie utworzy³y równy, popielaty pas.
Granica ta wskazuje dok¹d siêga³a
woda. Mieszkañcy prze¿yli dwie po-
wodzie, pierwsza fala przysz³a 21 maja
po po³udniu i nim woda dobrze zesz³a,
przysz³a druga – 6 czerwca w nocy.

Przyjazd
W gminie Wilków kierujemy siê do

wsi Szczekarków. Tam maj¹ czekaæ na
nas pañstwo Bo¿ena i Józef Œpiewako-
wie, z którymi przez ca³y czas powo-
dzi redakcja utrzymywa³a kontakt.
Gdy doje¿d¿amy, czeka na nas grupka
ludzi. Do roz³adowania jest pe³ny TIR.
Spodziewa³am siê wiêcej osób. Jak siê
jednak okazuje, czêœæ mieszkañców za-
jêtych jest wywo¿eniem zalanych rze-
czy na wysypisko œmieci, a czêœci
zwyczajnie nie ma we wsi. Nie ka¿dy
jeszcze powróci³ do swoich domów.

Tu¿ po przyjeŸdzie uderzaj¹ dwie
rzeczy; niezwyk³e spustoszenie, jakie
pozostawi³a po sobie powódŸ oraz
brak dzieci i zwierz¹t. Przez chwilê
tylko na miejscu roz³adunku pojawia
siê ch³opiec, a przecie¿ w samym
Szczekarkowie mieszka 200 rodzin.
Okazuje siê, ¿e dzieci z wiosek by³y u

Reporta¿ Magdaleny Muchy o powodzianach z gminy Wilków

Nie zapomnijcie o nas

rodzin – „na suchym l¹dzie”, m.in. w: w
Kazimierzu, Pu³awach, Poniatowej, w
Opolu Lubelskim, Lublinie, u znajo-
mych. Zwierzêta od razu zabra³o woj-
sko. Spodziewa³am siê zastaæ so³tysa.
Okazuje siê, ¿e jest zajêty w³asn¹ dzia-
³alnoœci¹ i w ¿aden sposób nie uczest-
niczy³ w zmaganiach mieszkañców z
problemami, z jakimi przysz³o im siê
borykaæ zarówno w czasie powodzi, jak
i po niej. Ludzie jednak nie czekaj¹ na
so³tysa. Wybrali spoœród siebie kilka
osób i stworzyli komitet powodziowy.
Ten komitet odbiera i rozdziela dary po-
miêdzy mieszkañców.

¯yje ktoœ? Odpowiada³a mi cisza
Tu¿ po roz³adowaniu darów pod-

szed³ do mnie pan Mariusz, który
pragn¹³ podzieliæ siê swoimi trauma-
tycznymi prze¿yciami.

- Mieszkam poza Szczekarkowem,
na Kolonii, dalej od Wis³y, ale u mnie
by³o wiêcej wody, ni¿ tutaj. Mam mamê
po wylewie, oboje rodziców na utrzy-
maniu i nie wiem teraz, co mam robiæ.
Zniszczone zosta³o wszystko, na co
pracowa³y ca³e pokolenia. Teraz nie
mamy nic. Wybory sobie zrobili... Nie
by³em na wyborach, bo wszystko mi siê
potopi³o, dokumenty te¿. Gdy to siê
zaczyna³o, by³em w Wilkowie. Woda
minê³a drogê i posz³a na cmentarz. Po-
jecha³em do domu. Akurat nios³em ma-
mie herbatê na górê, gdy woda wla³a siê
do domu. Zabra³em wtedy rodziców na
tratwê i ich wywioz³em.

Co ta woda wyprawia³a za drugim
razem, to siê w g³owie nie mieœci. Raz
by³a wy¿ej, raz ni¿ej i tak ca³y czas.
Akcja zaczê³a siê za piêtnaœcie trzecia.
Za piêtnaœcie czwarta minê³a ostatni
szczebelek na strychu. Wtedy zacz¹³
siê szok. Przez trzy dni nikogo u mnie

nie by³o. Zapomniany przez œwiat i
ludzi, bez wody, bez jedzenia. P³ywa-
³em na tratwie i szuka³em ludzi, krzy-
cza³em: „Jest tu ktoœ? ¯yje ktoœ?" Od-
powiada³a mi cisza. Nikogo. Po trzech
dniach przyjaciel, z którym razem pra-
cujemy p³yn¹³ i wo³a³: „Marian to ty?"
A ja p³yn¹c na tej tratwie – odpowie-
dzia³em mu, ¿e tak. Przywióz³  mi wodê
i chleb. Wie pani na czym p³yn¹³? Mia³
taki styropian i blachê. To co prze¿yli-
œmy... Ci, którzy tego nie widzieli, nie
prze¿yli... Nie jesteœmy w stanie tego
wyt³umaczyæ. To by³a tragedia. A co
teraz zrobimy ze starszymi ludŸmi i z
dzieæmi? Co im damy? Nic. Tato da³ mi
pole, posadzi³em tam czterysta wiœni.
Chcia³em, by moje anio³ki, zawsze gdy
chc¹ narwa³y sobie malin, wiœni... My-
œla³em coœ tam cz³owiek bêdzie mia³ w
tym swoim ¿yciu, pojadê do pracy i coœ
z tego bêdzie. Zala³o wszystko i co teraz
mam im daæ? Co mam im powiedzieæ w
ogóle? Czy dostaliœmy pomoc? Tato
dosta³ 3 tysi¹ce z³. Nie ma nawet w czym
napaliæ. Po pierwszej powodzi po¿y-
czy³em od kolegi kuchenkê gazow¹.
Przysz³a druga powódŸ, wesz³a woda i
utopi³a kuchenkê. I co ja mam oddaæ?

Ci ludzie, którzy jeszcze maj¹ siê
gdzie przespaæ, to s¹ moim zdaniem
szczêœliwi, a tutaj zniszczy³o mi
wszystko. Na strychu trochê siana
zosta³o, to tam spa³em. Teraz kolega
przywióz³ mi materac wojskowy. Je-
dzenie mi ch³opaki dostarczali. Teraz
jesteœmy z wod¹ czwarty tydzieñ.
Pierwsza opad³a szybko. A druga...

Wójt jest wspania³ym cz³owiekiem,
chce pomagaæ ludziom. Jest naprawdê
w porz¹dku, szacunek do koñca ¿ycia,
ale...  Ale co on mo¿e?

Teraz po tym wszystkim jest wielu
ludzi, których siê poznaje, którzy podaj¹

rêkê i mówi¹: „Co by³o to by³o. ¯yjemy
i musimy ¿yæ jakoœ dalej". - koñczy.

Obraz jak po wojnie
Jeszcze tego samego dnia Józef

Œpiewak, przewodnicz¹cy komitetu
powodziowego, obwióz³ mnie po oko-
licy, pokazuj¹c skalê zniszczeñ. Mówi,
¿e worki z piaskiem dowo¿one by³y
³ódk¹. W ogóle ³odzie by³y jedynym
œrodkiem komunikacji pomiêdzy miej-
scowoœciami. S³u¿y³y zarówno do
transportu worków z piaskiem na obro-
nê wa³u, ¿ywnoœci, wody jak i ludzi.
Wówczas to mieszkañcy gminy nazwa-
li swoje tereny Wenecj¹. Jak wyjaœnili,
aby nie oszaleæ, nie za³amaæ siê, zaczêli
¿artowaæ z sytuacji, jaka ich spotka³a.
Po drodze spotkaliœmy jednego z
mieszkañców, który po krótkiej rozmo-
wie opowiedzia³ nam dowcip, wymy-
œlony przez niego: „Spotykaj¹ siê dwie
s¹siadki, jedna mówi do drugiej – i jak ci
siê powodzi? A ta odpowiada – a jakoœ
mi siê nie przelewa." Cz³owiek ten stra-
ci³ ca³y swój dobytek. Dom zosta³ ca³-
kowicie zalany, a wszystko co znajdo-
wa³o siê w nim zniszczone. Po krótkiej
rozmowie idzie pomagaæ wywoziæ za-
lany sprzêt ze wsi.

Pojechaliœmy na wa³ wiœlany. Na
miejscu pan Józef wskaza³ mi zmoder-
nizowan¹ czêœæ wa³u. Jak wyjaœni³ -
plany modernizacyjne tego odcinka
by³y ju¿ gotowe w 1997 roku. Od tam-
tego czasu wyremontowano i podwy¿-
szono 10 km wa³u. Na wiosnê tego roku
rozpoczêto prace na kolejnym odcinku –
oko³o 1,5 kilometrowym. Zdarto darñ,
przygotowano maty zabezpieczaj¹ce
przed osuwaniem ziemi i w³aœciwie nie-
wiele wiêcej zrobiono. Gdy nadchodzi-
³a fala powodziowa, w³aœnie na tym
naruszonym odcinku wa³u skupi³a siê
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ca³a obrona. To tutaj dwa dni i dwie
noce mê¿czyŸni, kobiety z pobliskich
wiosek, stra¿acy i wiêŸniowie wspól-
nie pracowali bez przerwy, nie zwa¿a-
j¹c na wycieñczenie organizmu.

- Ten odcinek wa³u by³ rozebrany po
to, aby wykonaæ go na takiej wysoko-
œci, jak ju¿ wyremontowana czêœæ.
Woda na tym wale by³a ju¿ na koronie,
dlatego zosta³ podwy¿szony o co naj-
mniej metr. Pomagali nam przedsiêbior-
cy, swoimi sprzêtami, wozili koparka-
mi i ³adowarkami ziemiê na koronê.
PóŸniej ok³adaliœmy j¹ foli¹ i workami.
W jednym miejscu nast¹pi³o przesuniê-
cie wa³u, ale jakoœ utrzymaliœmy, choæ
jest to oko³o 300.metrowy odcinek
wa³u, który pod naporem wody prze-
sun¹³ siê w granicach trzech metrów w
stronê drogi. Ta czêœæ wa³u, której bro-
niliœmy, wytrzyma³a. Nikt nie spodzie-
wa³ siê, ¿e rozp³ynie siê dalsza czêœæ
wa³u, ta która wytrzyma³a powódŸ w
1997 i 2001 roku – wspomina pan Jó-
zef.

Do Wis³y przylega Zastów Pola-
nowski, Zastów Karczmiñski, budynki
praktycznie s¹ przy wale. Szczekar-
ków z kolei po³o¿ony jest od Wis³y w
linii prostej w odleg³oœci nieca³ych
dwóch kilometrów. W niektórych przy-
padkach ludzie mieszkaj¹cy przy wale
mieli mniej wody, ni¿ osoby mieszkaj¹-
ce w Sczekarkowie, tutaj poziom wody
waha³ siê od 1,5 do 5 metrów wysoko-
œci, w Szczekarkowie – w niektórych
miejscach poziom wody wynosi³ oko³o
3 metry. Wynika to z ukszta³towania
terenu.

Ju¿ po pierwszej powodzi, aby
mo¿na by³o przywieŸæ piasek na wa³,
utwardzono drogê do wa³u p³ytami.
Grunt by³ tak grz¹ski, ¿e p³yty zatapia-
³y siê, wiêc na nie uk³adano drug¹ war-
stwê p³yt.

W niektórych miejscach wa³u by³y
du¿e przesi¹ki, jednak sam wa³ wytrzy-
ma³.

Jak mnie poinformowali mieszkañ-
cy, Wis³a jest rzek¹, która w ci¹gu roku
potrafi trzy, cztery razy dojœæ do sto-
py, a nawet po³owy wa³u, dlatego
mieszkañcy tych pobliskich wiosek
byli zdziwieni, ¿e ruszono wa³, bez od-
powiednich zabezpieczeñ. Niektórzy
ostrzegali ekipê remontuj¹c¹, ale jak
wyznali – wyœmiano ich.

- By³y ostrze¿enia przed powo-
dzi¹, wójt gminy zaanga¿owa³ wszyst-
kie s³u¿by, prócz tego z ka¿dego domu
ktoœ musia³ byæ na wale i chroniæ nasz
dobytek. Nie uda³o siê. Nikt nie przy-
puszcza³, ¿e w takim punkcie wa³ mo¿e
siê rozp³yn¹æ, albo ktoœ mu pomóg³ po
prostu, ¿eby nie zala³o Kazimierza,
albo jakichœ dalszych miejscowoœci. Tu
zala³o rejon typowo sadowniczy i pro-
dukcji chmielu. Po zalaniu poziom
wody w Wiœle niewiele opad³. Zagro¿e-
nie by³o od nas, od Powiœla do samego
P³ocka. To by³a bardzo d³uga fala, my-
œlê, ¿e w granicach oko³o 300 km, mo¿e
400 km  – dodaje pan Józef.

Na odcinku, na którym by³a wyrwa,
w tej chwili wykonano wa³ wysokoœci
2 metrów, jest to zupe³na prowizorka,
maj¹ca zabezpieczyæ mieszkañców
przed trzeci¹ fal¹. Ot zwyk³y w¹ski wa³
ziemny nasypany przez spychacz.

Na razie jest tam grz¹sko i ciê¿ki
sprzêt nie mo¿e wjechaæ. Robi¹ to, co
mog¹, sprzêtem, który jest. Wszystkie
worki i piach, które by³y na wale roz-

p³ynê³y siê po sadach. Teraz w sadach
i w domach znajduje siê nie tylko mu³ z
rzeki, ale i ziemia z wa³u.

- Niektórzy mówi¹, ¿e to niemo¿li-
we, aby przerwa³o wa³ na tak d³ugim
odcinku. Nigdy coœ takiego nie zdarzy-
³o siê. Mo¿e byæ 50 metrów, 100 me-
trów, mo¿e nawet 150 metrów, ale pó³-
kilometrowy odcinek, to jest bardzo
podejrzane. Jakie my mamy teraz za-
bezpieczenie? ¯adne. To takie prostac-
kie bronienie wa³ów workami. Ludzie
powinni pracowaæ, produkowaæ, a nie
siedzieæ na wa³ach i ich broniæ. S¹ insty-
tucje powo³ane, by budowaæ i chroniæ
wa³y, na to p³acimy podatki – mówi pan
Józef.

60.letnie drzewa owocowe wyp³u-
ka³o wraz z korzeniami. Wszystkie
sady w tym rejonie s¹ do wykarczowa-
nia i nasadzenia na nowo. Wprawdzie s¹
ubezpieczone, ale sadownicy obawiaj¹
siê, ¿e to nie pokryje cen za nowe
drzewka. Maj¹ podejrzenia, ¿e ceny
nowych drzewek bêd¹ znacznie wy-
¿sze, ni¿ przed powodzi¹. Dodatkowo
wszystkie sady trzeba wykarczowaæ,
uprawiæ ziemiê i dopiero robiæ nasadze-
nia. Nim zaczn¹ owocowaæ, minie kilka
lat. W podobnej sytuacji s¹ plantatorzy
chmielu, którzy stracili nie tylko upra-
wy, ale i konstrukcje. Za³o¿enie hekta-
rowej plantacji kosztuje w granicach 60
tys. z³. Tutaj przeciêtne gospodarstwo
chmielowe wynosi 4 hektary. Do tego
dochodzi infrastruktura i maszyny,
które równie¿ uleg³y zalaniu. Sk³adane
s¹ wnioski plantatorów i gospodarzy na
kredyty niskoprocentowe. W jakim
stopniu ludzie skorzystaj¹ z tego –
jeszcze nie wiadomo. Niektórzy boj¹
siê kredytów, bo te nale¿y sp³aciæ, a
jeœli nie bêdzie produkcji, to i nie bêdzie
z czego. Mieszkañcy gminy Wilków
podkreœlaj¹ te¿, ¿e jeœli wa³y nie bêd¹
zrobione, nie bêd¹ zabezpieczeni, to nie
widz¹ sensu odbudowywaæ infrastruk-
tury ich dzia³alnoœci. Myœl¹ o powo³a-
niu stowarzyszenia osób poszkodowa-
nych, aby wyst¹piæ do Rz¹du o od-
szkodowanie, albowiem jak argumen-
tuj¹ - wa³y nie wytrzyma³y nie z ich
winy. Nad wa³ami pieczê maj¹ specjal-
nie powo³ane do tego instytucje, a za-
niedbañ by³o wiele. Ju¿ podczas powo-
dzi w 1997 i 2001 roku, gdy zala³o kilka
miejscowoœci, by³ sygna³ ostrzegaw-
czy, ¿e koniecznie trzeba poczyniæ mo-
dernizacjê. Dopiero wiosn¹ tego roku
rozgrzebano najbardziej newralgiczny
odcinek wa³ów na Wiœle. Mieszkañcy
uwa¿aj¹, ¿e na nowym wale s¹ b³êdy
konstrukcyjne, zani¿ono zjazd i ten
zjazd musieli podwy¿szyæ po to, aby
nie przep³ynê³a tamtêdy woda.

Potrzebna nam nadzieja
- Pierwsza pomoc, jaka do nas dotar-

³a, to od zaprzyjaŸnionych osób z Lu-
blina. PrzywieŸli nam jedzenie, picie, za
w³asne pieni¹dze kupili paliwo do mo-
torówek, silniki. Ta ³ódŸ, która jest u
mnie, u¿ywana by³a do dowo¿enia lu-
dziom ¿ywnoœci. PóŸniej zaczêli jeŸ-
dziæ stra¿acy i dowoziæ nam ¿ywnoœæ
i picie.

Wszystko robimy, aby zorganizo-
waæ wszystko na spokojnie i zniwelo-
waæ w ludziach tê frustracjê, która w
ludziach jest. Wlaæ w ludzi nadziejê, by
odzyskali wiarê, ¿e mo¿na jeszcze tutaj
nadal ¿yæ. Poczynili tu potê¿ne inwe-
stycje, w³o¿yli w  to ogromne pieni¹dze,

zdrowie i potracili wielopokoleniowe
dorobki.

To s¹ naprawdê powa¿ne sprawy.
Ludzie starsi i œrednie pokolenie zadaje
sobie pytanie – co dalej? Czy urucha-
miamy wszystko od pocz¹tku, czy
idziemy na zasi³ki, zostawiamy to w
takim stanie jak jest, zdajemy siê na
skarb pañstwa, czyli podatników, ¿eby
nas utrzymywali i poszerzamy szereg
bezrobotnych – opisuje pan Józef.

Mieszkaniec Szczekarkowa nie ro-
zumie, dlaczego Holendrzy potrafi¹
budowaæ potê¿ne i bezpieczne wa³y
zabezpieczaj¹ce przed zalaniem ze
strony morza, potrafi¹ morzu wydzie-
raæ ziemiê, a w Polsce nie mo¿na wybu-
dowaæ wa³u, który zabezpieczy przed
rzek¹.

- W³aœnie sobie odetchnêliœmy, do-
konaliœmy, czego mieliœmy dokonaæ,
wykonaliœmy potê¿ny remont domu,
myœleliœmy, ¿e odetchniemy sobie,
przyszed³ czas na stabilizacjê i teraz
wszystko straciliœmy, woda zabra³a
nam nadziejê – mówi pani Bo¿ena Œpie-
wak.

Dorobek ¿ycia na wysypisku
W tej chwili na podwórkach znajdu-

je siê ca³y dorobek ¿ycia mieszkañców
gminy Wilków. Musz¹ jak najszybciej
wywieŸæ wszystkie zniszczone rzeczy
na wysypisko. Z tego te¿ powodu ca³y
czas pomiêdzy wioskami a wysypi-
skiem kr¹¿¹ ci¹gniki z przyczepami
za³adowanymi zniszczonymi meblami,
ubraniami, pami¹tkami...

Niektórzy przyje¿d¿aj¹ do swoich
domów rano, aby wieczorem powróciæ
na „suchy l¹d" - jak mówi¹. Niektórzy
decyduj¹ siê na spanie na stryszkach,
niezalanych czêœciach stodó³. Przy-
wo¿¹ ze sob¹ jedzenie i wodê, które
wystarczaj¹ im na dwa, trzy dni i dopie-
ro wracaj¹ do rodzin.

Na niektórych plantacjach i w sa-
dach stoi jeszcze woda. Co jakiœ czas
widaæ worki z chmielem, które wyp³y-
nê³y z magazynów. Z konarów drzew
zwisaj¹ krzes³a, skrzynie, ubrania, su-
che drzewa czyli to wszystko, co woda
unosi³a ze sob¹.

- Gdyby woda zesz³a w ci¹gu jedne-
go dnia, bylibyœmy w stanie odzyskaæ
w kilkudziesiêciu procentach plantacje
i zbiory, ale jeœli ona by³a  raz i potem
drugi raz i d³ugo sta³a, korzenie zosta³y
niedotlenione i obumar³y – mówi pan
Józef.

- Gdy pierwszy raz zala³o, z ziemi
sz³y ca³y czas b¹belki powietrza, przy
drugiej powodzi, powietrze ju¿ z ziemi
nie uchodzi³o, tylko sporadycznie od
czas do czasu, maleñkie bañki. Ziemia
by³a ca³kowicie pozbawiona powie-
trza, ca³kowicie nasi¹kniêta wod¹ –
dodaje pani Bo¿ena.

Po rozerwaniu wa³u, woda zala³a
Wilków, a w nim zak³ady pracy, stacjê
paliw, urz¹d Gminy, który obecnie zo-
sta³ przeniesiony do szko³y w Rogowie,
koœció³, cmentarz, z którego wyp³uka³a
trumnê, sklepy, w tym jeden nowo wy-
budowany. W zalanych obiektach nie bê-
dzie wolno otwieraæ sklepów z artyku-
³ami spo¿ywczymi. W tej chwili miesz-
kañcy robi¹ zakupy w niezalanych gmi-
nach, albo korzystaj¹ z handlu obwoŸne-
go.

Takiej powodzi tutaj najstarsi lu-
dzie nie pamiêtaj¹ i nie mog¹ pamiêtaæ.
Jak wskazuje napis na koœcielnym mu-

rze, ostatnia tak wielka woda by³a tu w
1834 roku. Wówczas stan wody by³
wy¿szy od tego z czerwca 2010 roku
zaledwie o 4 cm.

Po pierwszej powodzi mieszkañcy
p³ywali po ¿ywnoœæ w granicach 4 – 5
km, w zale¿noœci od miejsca. Gdy jest
wysoki poziom wody w Wiœle, woda
cofa siê do rzeczki Chodelki w granicach
oko³o 6 km w g³¹b l¹du. Na tej cofce
w³aœnie przerwa³o wa³ podczas drugiej
powodzi. Tam te¿ wczeœniej ekolodzy
wpuœcili bobry, które w wa³ach zrobi³y
tunele.

Woda zabra³a nam wszystko
W Szczekarkowie spotykam panie

Barbarê Kuœ i jej mamê Wies³awê Ste-
fanek, które zapraszaj¹ mnie do domu.
Mieszkanki Szczekarkowa codziennie
rano przyje¿d¿aj¹, sprz¹taj¹ i wy-
je¿d¿aj¹ wieczorem, do rodziny, która
od miesi¹ca daje im schronienie. Jak
powiedzia³y, raz próbowa³y nocowaæ,
ale w domu nie ma skrawka suchego
k¹ta, pod³ogi s¹ zerwane, zalega mu³.
W gminie nie ma wody, pr¹du, kanali-
zacji.

- Nie mamy nic. Czyœcimy to, co
by³o pod pod³og¹. Dom by³ œwie¿o po
remoncie, kupiliœmy nowe meble.
Wszystko zosta³o zalane. Przyje¿d¿a-
my rano, sprz¹tamy i wyje¿d¿amy no-
cowaæ do rodziny. Woda zabra³a nam
wszystko, zala³a nam mieszkanie na
wysokoœæ 1,5 metra, gdy poziom
mieszkania jest 1,5 metra nad ziemi¹. W
tym miejscu by³y wiêc 3 metry wody.

Gdy przysz³a pierwsza fala, to me-
ble podnieœliœmy na krzes³a, ale woda
przewróci³a krzes³a i wszystko siê za-
topi³o. Meble by³y nowe, kilka tysiêcy
daliœmy za nie i wszystko posz³o... Nie
by³o ¿adnej mo¿liwoœci, ¿eby cokol-
wiek uratowaæ, woda momentalnie
przybra³a. Od razu zala³a piec central-
nego ogrzewania. Zobaczyliœmy, ¿e
s¹siedzi ju¿ uciekaj¹, to i my te¿ zosta-
wiliœmy dom. Pojechaliœmy do rodziny,
ale ile¿ mo¿na siedzieæ? Po tej pierwszej
powodzi by³ rój takich ogromnych
czarnych glist, d³ugie na ³okieæ. Ani to
uciekaæ do mieszkania, bo œmierdzi,
takie d³ugie, ale sk¹d to? Gdy woda
znik³a, to one le¿a³y jeszcze.

Za drugim razem, gdy rano wstali-
œmy, wokó³ by³o morze, woda wszêdzie
sta³a. Bo¿e... Coœ okropnego. Ka¿dy
jeden dom zalany. Gdy mówili, ¿e ta
powódŸ ma byæ, ¿e za trzy dni mo¿e
woda przyjdzie, a tu dwie godziny
mo¿e i jeden szum. Woda wlewa³a siê z
trzech stron.  To by³ moment i wszyst-
ko zala³o.

Wczeœniej policja jeŸdzi³a, patrzy-
³a, obserwowali. Pewnie wiedzieli, ¿e
jest coœ Ÿle, ale ka¿dy myœla³, ¿e zagro-
¿enie jest w innym miejscu. Gdyby pê-
k³o w tym miejscu efekt by³by taki sam,
ale wa³ ruszany by³ na wiosnê i wtedy
powiedzielibyœmy – no trudno, ale tu
ka¿dy mówi, ¿e pêk³ w dobrym miejscu,
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gdzie nikogo nie by³o. Na ruszonym
odcinku by³o pe³no ludzi, stra¿y, woj-
ska, ka¿dy tam sta³, bo przecieka³o,
mówili, ¿e nie wytrzyma, a on w do-
brym miejscu pêk³. Helikopter podle-
cia³ i...  By broniæ Kazimierza, tam s¹
aktorzy i to wszystko. Teraz nie maj¹
turystów, w telewizji mówili, ¿e epide-
mia panuje. To samo by³o w Janowcu,
bo zagro¿enie dla Pu³aw i dwa razy
posz³a tam woda. W 1997 roku gdy
powódŸ by³a, to u nas nie by³o wody.

Z rana wsta³am, wesz³am na scho-
dy, a tu wszêdzie woda, z drugiej stro-
ny to samo. P³otów nie widaæ. Matko
jedyna! Wtedy ju¿ jedna myœl – po-
p³yniemy... Tylko ten szum, a woda
coraz bardziej siê podnosi³a. Mówi-
my, nic, pójdziemy na strych. Wszy-
scy p³akali, gdy zaczynali wy-
je¿d¿aæ. Okropne to by³o. Ja tu p³y-
wa³am, brat tu trochê by³. Nawet by-
³am na cmentarzu, pani psycholog
p³ynê³a, z Radia Lublin i pan z Gazety
Wyborczej i ja p³ynê³am z nimi, aby
pokierowaæ, bo stra¿acy byli gdzieœ z
daleka i nie znali terenu.  Powiedzia-
³am – panowie nie p³yñcie tutaj, bo
tam trumny wyp³ynê³y. Pani psycho-
log powiedzia³a, aby nie p³yn¹æ tam.
Przecie¿ tam nasi przodkowie s¹. To
wszystko musi teraz schn¹æ. Druga
woda narobi³a gorszego ba³aganu.

Tu wszêdzie przed domem by³a trawa,
zieloniutko, czyœciutko, wykoszone,
kwiaty... Nawet nikt nie przyjedzie tego
zbieraæ, tylko trzeba przyczepê i samemu
wywieŸæ do Rogowa na wysypisko.

Jest bród, smród i ubóstwo. Po po-
dwórku chodzi kilka kurek, tylko tyle
nam zosta³o. Gdy zaczê³a woda przy-
bieraæ, wrzuciliœmy kury na stryszek
nad obor¹, by³o 30 kur i 30 ma³ych
kurczaków, zosta³o kilka kurek, reszta
utopi³a siê.

Nic tu nie dzia³a. Jak tu mieszkaæ?
Jak tu ¿yæ? Ani tu zjeœæ, ani spaæ. Nie
mo¿na tu mieszkaæ. Dostaliœmy 6 tys.
z³ i nie wiadomo na co to przeznaczyæ?
Na jedzenie? Taka suma, na te czasy?
Nie wiem...

Na wyborach nie byliœmy, teraz
pójdziemy – czwartego. Byliœmy zajê-
ci czymœ innym. Gdyby tylko te pod-
³ogi zrobiæ, to ja ju¿ sama wymalowa³a-
bym to mieszkanie, mogê spaæ na mate-
racu. Robi³o siê, remontowa³o, aby by³o
to jakoœ po ludzku, a teraz...

Jak dary siê skoñcz¹, to nie bêdzie
co jeœæ, bo nie ma pracy, nie ma nic. Tak
to siê coœ sprzeda³o czy malinê, jab³ko,
wiœniê, a teraz nie ma nic. Nie wiem jak
to bêdzie. Dopóki dary s¹, to jeszcze tak
jemy i ¿yjemy.

Gdyby to tylko gmina Wilków by³a
zalana, ale to jeszcze w Polsce dalej.
Dziura w bud¿ecie, teraz te wybory i
sk¹d na to nabraæ? Mo¿e teraz i dostanie
siê kredyt, ale za co go oddaæ? Bardzo
proszê podziêkowaæ za dary, bo piêkne
rzeczy przywieŸliœcie, naprawdê piêk-
ne – mówi Barbara Kuœ.

Szko³a w Zag³obie
W gminie jedynie szko³a w Rogowie

nie zosta³a zalana, pozosta³e znalaz³y
siê pod wod¹. Wieœ Zag³oba – jak¿e
wiele tu takich historycznych nazw -
le¿y kilka kilometrów od Szczekarko-
wa. Tu znajduje siê szko³a podstawowa
i przedszkole. Dyrektor Bogus³aw Ber-
nacki przyby³ do szko³y specjalnie na
moj¹ proœbê. Jak siê okaza³o, podczas
powodzi by³o w budynku pó³ metra
wody.

- Co mogliœmy to zabezpieczyli-
œmy, nic z dokumentacji nie ucierpia³o,
bo zosta³o przeniesione na piêtro. Ale
wszystkie meble, panele, sala gimna-
styczna wygl¹daj¹ tragicznie, podniós³
siê parkiet. Salê informatyczn¹ mamy
na piêtrze, pozosta³e komputery wy-
nieœliœmy. Telewizor w przedszkolu
zawieszony jest na wysokoœci 1,5 me-
tra i ocala³. Widaæ te¿ pêkniêcie na œcia-
nie, ale wystarczy je za³ataæ.

W Ma³ym Przedszkolu zabawki
nadaj¹ siê do wymiany, na parterze
trzeba wymieniæ wszystkie wyk³adzi-
ny. Utopi³a nam siê zamra¿arka, bo sta-
³a w piwnicy. Nie daliœmy rady jej
wynieœæ. Zalaniu uleg³y te¿ piece cen-

tralnego ogrzewania. Jeden kosztuje
chyba 5.900 euro. Tu trzeba bêdzie
szukaæ œrodków i wymieniaæ. Mamy
sk³adaæ wnioski do ministerstwa z re-
zerwy bud¿etowej i wierzymy, ¿e rz¹d
pomo¿e. Wnioski sk³adamy te¿ do
ubezpieczyciela.

Dzieci maj¹ wiele propozycji wy-
jazdów. Jako pierwsi wyst¹pili do nas
Niemcy i tam pojedzie pierwsza tura.
Dziêkujê za propozycjê z³o¿on¹ przez
Starostwo w £obzie i przez gminy w
powiecie ³obeskim. Tam chcia³bym
wys³aæ dzieci, a mo¿e m³odzie¿, bo
przecie¿ oni te¿ ucierpieli, ale w sierp-
niu – mówi dyrektor szko³y Bogus³aw
Bernacki, w nawi¹zaniu do z³o¿onej
wczeœniej przez starostwo w £obzie
propozycji przyjazdu dzieci na ziemiê
³obesk¹.

Tylko ¿yrandol zosta³
Pañstwo Jezierscy mieszkaj¹ tu¿

przy wa³ach nad rzeczk¹ ̄ elowianka w
Zastowie Karczmiskim.  Dom zala³o im
do wysokoœci po³owy piêtra, ale to nie
¯elowianka wyla³a, a Wis³a odleg³a od
domu pañstwa Jezierskich o oko³o 1,5
km w linii prostej.

- Tutaj jest przepompownia i jak jest
za du¿o wody, to przepompownia prze-
pompowuje wodê z ̄ elowianki do Wis³y,
ale jak wa³y popuszcza³y, no to... Podczas
drugiej powodzi woda by³a o 30 cm wy-
¿sza. Siêga³a po parapet na pierwszym
piêtrze. Teraz to ju¿ jest posprz¹tane, choæ
na pod³odze jeszcze sporo mu³u, ale piec
centralnego nam poszed³. Nie ma co teraz
p³akaæ. Œpimy na piêtrze, na razie, bo co
zrobiæ? Mamy takie tymczasowe pos³a-
nie. Trzeba  sobie jakoœ radziæ. Tylko
¿yrandol zosta³. Kuchenkê wynieœliœmy
na wa³, jak sz³a woda. I na wale gotowali-
œmy. Lodówka do po³owy by³a w wodzie.
Mieliœmy ³ódkê i ³ódk¹ p³ywaliœmy od
wa³u przez balkon na piêtro. Nie wiadomo
kiedy bêdziemy mieli œwiat³o, bo transfor-
matory s¹ pozalewane. W domu nie ma
piwnicy, mamy na zewn¹trz tak¹ piw-
niczkê – doszczêtnie zalana. Najgorsze s¹
komary i czarne robale.

Wszystkie uprawy s¹ zalane, nic
nie ma. Z darami to jest tak, ¿e trzeba
jeŸdziæ i pilnowaæ, jak siê pojedzie, to
siê coœ weŸmie. Jeszcze trochê zosta³o
nam zapasów, ale ci¹gle ¿yæ na konser-
wach, to jest ju¿ mecz¹ce.

Jak raz by³em w punkcie, to chcieli
dowód, a ja nie mam dowodu i nic nie
dosta³em. Dowód mi zala³o. Jak ktoœ w
punkcie zna ludzi, to dostanie, a tak to
nie. Ale nie wiem czy tak jest we
wszystkich punktach. Nie by³em te¿
g³osowaæ, bo nie mia³em dowodu.  Na
drugie wybory pójdziemy, ale na pierw-
szych nie byliœmy, bo nie myœla³o siê o
wyborach. Tu by³y takie warunki, ¿e...
Trzeba by³o najpierw domem siê zaj¹æ
– powiedzia³ pan Jezierski.

W tym miejscu mieszkañcy musieli
prze¿ywaæ chwile grozy. Jedynym
miejscem wystaj¹cym spod wody by³
w³aœnie wa³ powodziowy, a woda za-
równo z jednej, jak i z drugiej strony
siêga³a niemal jego szczytu.

Przepompownia
- Jest to przepompownia na rzece

¯elowiance. ¯elowianka p³ynie œluz¹ do
Chodelki i dalej do Wis³y. Wis³a, gdy siê
podnosi, robi cofkê w Chodelkê, Chodelka
zamyka klapê œluzy i nie puszcza dalej
wody. Z drugiej strony wa³u s¹ dop³ywy,
a skoro klapy s¹ zamkniête, woda nie mo¿e
samoczynnie przep³yn¹æ na druga stronê
wa³u. Wówczas przepompownia pompu-
je  wodê do Chodelki w innym miejscu. Ca³e
urz¹dzenia zosta³y dwukrotnie zalane,
przepompownia nie dzia³a. Szafy we-
wn¹trz zala³o ca³kowicie – powiedzia³
Andrzej Lipczuk z Rejonowego Zwi¹zku
Spó³ek Wodnych w Opolu Lubelskim,
który przyjecha³ na miejsce, by wraz z eks-
pertami oszacowaæ straty.

Gdy wróci pradziadek, to i dom
odbudujemy

Kwiryna G³odkowska jest w³aœci-
cielk¹ starej elektrowni wodnej. To tam,
gdy broniono wa³ów, zorganizowano
sztab. Pani Kwiryna gotowa³a dla osób
pracuj¹cych na wa³ach, otacza³a opiek¹
tych, którzy pracowali ca³ymi dniami i
nocami. Jak opowiada, wszyscy spo-
dziewali siê zalania od strony Chodelki,
nad któr¹ ulokowany jest stary m³yn,
przerobiony dziœ na ma³¹ elektrowniê
wodn¹. Rzeka obstawiana by³a workami
z piaskiem. Jakie by³o wielkie zaskocze-
nie dla wszystkich, gdy woda wla³a siê nie
od strony rzeczki, ale drog¹ z Wilkowa.

- Woda z Wis³y cofnê³a siê do Cho-
delki, wa³y z worków by³y coraz wy-
¿sze. Od wtorku panowie zaczêli umac-
niaæ wa³y, a w pi¹tek wyla³a, ale nie
Chodelka, tylko zaskoczy³a nas wszyst-
kich Wis³a, która wyla³a z drugiej strony.
My jesteœmy 5 km od Wis³y. Woda prze-
sz³a przez Wilków i przysz³a do nas
drog¹, po czym rozla³a siê po polach.
Zosta³a zatrzymana w po³owie mostu za
pomoc¹ worków. Musia³a byæ utrzyma-
na chocia¿ jedna droga ewakuacyjna –
opowiada pani Kwiryna.

Dom pani Kwiryny znajduje siê po
jednej stronie Chodelki, elektrownia zaœ -
po drugiej. Dom zosta³ zalany do wyso-
koœci 1,8 metra, m³yn podtopiony. Obec-
nie G³odkowscy mieszkaj¹ w elektrowni.

- Druga fala potwornie zala³a, by³o o
pó³ metra wody wy¿ej, ni¿ podczas
pierwszej fali. 6 pokojów posz³o z wod¹
i wszystko co siê w nich by³o. Jest pu-
sto. Mamy tylko œciany, trzeba bêdzie
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skuwaæ tynk i daæ nowy, pod³ogi te¿
trzeba zrywaæ, czyœciæ to, co pod nimi
i k³aœæ nowe. Pracy jest mnóstwo, po-
dwórze zawalone, mamy to szczêœcie
jednak, ¿e dzisiaj panowie z zak³adu
karnego przyjechali nam pomagaæ. My
we dwoje nie dalibyœmy sobie rady.

Nasza rezydencja, to jest m³yn.
Chcia³abym choæ tylko kuchniê zrobiæ.
Ale do zimy nie ma raczej szansy, aby
to wszystko osuszyæ, wyremontowaæ
i tam siê wprowadziæ. Nie ma mowy.
Boimy siê, ¿e przyjdzie mróz i rozsadzi
mury. To jest tragedia. Ta druga po-
wódŸ, to przerwa³a jeden wa³, potem
drugi i wyla³a siê dalej, pomimo wielkiej,
ofiarnej pracy i stra¿aków i panów z
zak³adu karnego, którzy pracowali w
pocie czo³a i wojska. Nie uda³o siê. Wa³y
nasi¹kniête by³y jak g¹bka, do dziury
po bobrach. Bobry da³y ujœcie Chodel-
ce. Jest mnóstwo dziur. Poma³u wziêli-
œmy siê za sprz¹tanie, ludzie nam po-
magaj¹. Myœlê, ¿e mo¿e poma³u do
zimy wysprz¹tamy, ale co dalej? Na
pewno bêdzie to bardzo d³uga praca.
Mój dom jest stary, zabytkowy z 1895
roku, ma 115 lat. Jest po raz pierwszy
zalany. Po raz pierwszy od chwili budo-
wy. Ci¹gle rodzice i dziadkowie i teœcio-
wie mówili: Kwiryna, tu nie zaleje, b¹dŸ
spokojna, no i zala³o w 115 roku. Bêdê
szukaæ pomocy, budynek wpisany jest
w rejestr zabytków, mo¿e konserwator
coœ pomo¿e? Bêdê potrzebowaæ mate-
ria³ów budowlanych, cokolwiek. My
sami we dwoje tego nie zrobimy, a finan-
sowo tym bardziej, bo nie ma na to pie-
niêdzy. M³yn przesta³ dzia³aæ 5 lat
temu. Tu rolnicy przestali mieliæ zbo-
¿e, bo m¹ka w supermarketach tania,
tanie ry¿e, makarony. Ludzie przestali
mieæ du¿o zwierz¹t, bo siê nie op³aca,
nie maj¹ krów, œwiñ i nie robili przemia-
³u. Musia³am wyrejestrowaæ dzia³al-
noœæ. Zosta³ przerobiony na ma³¹ elek-
trowniê wodn¹, tylko nie zd¹¿y³am
pr¹du wytwarzaæ, bo zala³a nas po-
wódŸ. Wprawdzie we wrzeœniu zaczê-
³am produkowaæ, ale musia³am zaraz
zamkn¹æ, bo trzeba by³o rozpiêtrzyæ
jaz, bo bobry narobi³y dziur i zalewa³o
pola, wiêc nie ma produkcji. Gdy ju¿
zosta³y zalepione dziury  i posz³a pro-
dukcja, to Wis³a zala³a. Zosta³ zalany
generator, turbiny, wszystkie te rze-
czy elektryczne, tak¿e nie wiem co
robiæ... Od pocz¹tku, czy jak? Przyje-
dzie pan z PZU i zobaczy co i jak.
Straty s¹ ogromne. Mam tak¹ cich¹
nadziejê, nie chcê siê za³amywaæ, bo
wydatki s¹ ogromne, a  pieniêdzy nie
ma, ale myœlê, ¿e poma³u, mo¿e z po-
moc¹ ludzi, mo¿e z pomoc¹ Pañstwa,
do czegoœ dojdziemy. Bardzo chcia³a-
bym, aby ten dom zosta³ i ten m³yn.
Jestem bardzo przywi¹zana, woda
zabra³a wszystkie pami¹tki, w tym
przedwojenne zdjêcia. Mieliœmy takie
albumy zdjêæ robionych nawet przed I
wojn¹ œwiatow¹, bo jeszcze pradziadek
by³ na tych zdjêciach. Wszystko zala³o,
dokumenty pisane jeszcze za czasów
zaboru rosyjskiego potwierdzaj¹ce
w³asnoœæ pradziadka. Historia rodu
pop³ynê³a z wod¹. Przykre to jest bar-
dzo. Osobiste dokumenty zd¹¿yliœmy
uratowaæ.

W pi¹tek stra¿ak przybieg³ do nas i
zawo³a³: „Uciekajcie, bo z Wis³y idzie
woda!", to z³apaliœmy dwie paczki do-
kumentów i wynieœliœmy. Tak to nie
mamy nic – zala³o bibliotekê, meble,

mieliœmy szafy gdañskie, stó³ dêbowy
na 12 osób, 12 skórzanych krzese³, sofê
skórzan¹, bieliŸniarkê, to wszystko
pierwsza woda zala³a. Wyci¹gnêliœmy
to przed drug¹. Porozbierane stoj¹ w
m³ynie, ale kiedy ja bêdê mia³a pieni¹-
dze, aby je do renowacji oddaæ?

Szlamu by³o oko³o 20 cm, ale nie
wiem, czy szlamu nie ma pod deskami.
Co potrafi zrobiæ woda...

Marzê tylko o tym, ¿e gdy przyjd¹
z nadzoru budowlanego, nie bêd¹ kazali
rozebraæ tego domu. O to tylko proszê
Boga. Jeœli jakaœ firma nie pomo¿e, to
my nie odbudujemy tego.

Gdy po powodzi wesz³am do domu
i zobaczy³am, ¿e uton¹³ portret pradziad-
ka, za³ama³am siê. By³a tu telewizja i ja
strasznie nad tym rozpacza³am. Obejrza-
³a to pani konserwator z Warszawy, przy-
jecha³a tu i zabra³a portret. I tak wierzê, ¿e
jeœli pradziadek do nas wróci, to i ten dom
odbudujemy i poradzimy sobie.

Teraz wypompowujemy wodê z
piwnic, ale ona wci¹¿ nachodzi, bo zie-
mia jest nas¹czona wod¹, jak g¹bka.

Stra¿acy
W gminie Wilków jest szeœæ jedno-

stek OSP. Stra¿acy ca³y czas pracuj¹.
Obecnie najwiêcej zajêcia maj¹ przy
wypompowywaniu wody z piwnic. W
Kolonii Szczekarków spotka³am
Krzysztofa Lisowskiego z Polanówka,
który jest stra¿akiem OSP w Wólce
Polanowskiej.

- Tu jest walka „szczurów", kto
pierwszy ten lepszy, a kto nie ma si³y,
ten le¿y. Brakuje wê¿y stra¿ackich.
Wprawdzie stoi nowa Honda, ale nie ma
do niej wê¿a. Wê¿e mamy w samocho-
dzie i tych nie mogê wzi¹æ, bo jeœli
gdzieœ siê bêdzie paliæ, to sk¹d ja wezmê
wê¿e? One musz¹ byæ w samochodzie.
A te co mamy do wypompowywania, to
nam siê dr¹. Samochody mamy jeszcze
w porz¹dku, ale brakuje nam sprzêtu:
agregatów, w nocy wyje¿d¿a siê, roz-
stawia siê lampy, ¿eby by³o widaæ co siê
robi, a nie po ciemku. Stra¿acy na obrze-
¿ach kraju maj¹ sprzêt, a my to dziado-
stwo. Nie powiem, ¿e wójt nie daje, bo
daje tak, aby nie wstydziæ siê za nas, jest
szeœæ jednostek w gminie, ale brakuje
nam lamp halogenów, agregatu, wê¿y –
mówi.

Na jego twarzy maluje siê zmêcze-
nie, trudno siê dziwiæ, skoro od miesi¹ca
ca³y czas czynnie uczestniczy we
wszystkich dzia³aniach – wczeœniej
maj¹cych zapobiec kataklizmowi, a te-
raz przy usuwaniu skutków powodzi.

Zwierzêta bez paszy
W gminie Wilków mieszkaj¹ prze-

wa¿nie sadownicy i plantatorzy chmie-
lu. Typowe wsie rolnicze znajduj¹ siê w
niedalekiej gminie Annopol. Tam Wis³a
zala³a gospodarstwa w takich miejsco-
woœciach jak Œwieciechów i Bliskowice
Popów. Pod wod¹ znalaz³o siê oko³o
tysi¹c hektarów. O warunkach, jakie
panuj¹ w tej rolniczej gminie opowiada
Grzegorz Wojewoda ze Œwieciechowa.

– U nas pozalewa³o wszystkie pola,
dwa razy. W maju Wis³a wyla³a od stro-
ny Popowa, w czerwcu równie¿ od Po-
powa i dodatkowo od strony Kopca.
Obecnie zwierzêta wróci³y ju¿ do go-
spodarzy, ale nie maj¹ co jeœæ, bo trawy
nie ma. Wszystkie plony posz³y, nie ma
nic. Rolnicy przewa¿nie uprawiaj¹
zbo¿a: pszenicê, jêczmieñ, ¿yto, a tak-

¿e ziemniaki. Do tej pory dostaliœmy
po dwa worki zbo¿a i nie wiadomo co z
tym zrobiæ. Posiaæ i tak nie ma gdzie, bo
jeszcze wszystko zalane i w szlamie. W
tym roku na pola ju¿ nie wejdziemy, nie
ma takiej opcji. Nie wiem, czy gdy za
rok coœ zasadzimy, to wyroœnie w takiej
ziemi – powiedzia³.

Nim wyjecha³am z gminy Wilków
wesz³am na wzniesienie znajduj¹ce siê
w Podgórzu. Stamt¹d rozci¹ga³a siê
panorama gminy. Wszêdzie rozci¹ga³
siê ten sam widok – a¿ po horyzont
zalane pola, domy, wyschniête sady,
zniszczone plantacje i tylko gdzienie-

gdzie wystawa³y zielone kêpy. Z³udne
to jednak wra¿enie, albowiem jeszcze
zielone s¹ jedynie szczyty koron
drzew. Jeszcze, bo z czasem i one za-
pewne uschn¹.

Ludzie, z którymi rozmawia³am,
staraj¹ siê trzymaæ nadziei, ¿e uda im siê
podnieœæ z tego kataklizmu. Nie ukry-
waj¹ te¿, ¿e maj¹ cich¹ nadziejê, ¿e w tej
walce o byt, nie pozostan¹ osamotnie-
ni. Gdy wyje¿d¿a³am, pani Kwiryna
G³odkowska spyta³a z nadziej¹ w
oczach – „Nie zapomni pani o nas?" -
Nie zapomnê – obieca³am.

Magdalena Mucha
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Og³oszenie mo¿na nadaæ emailem: wppp1@wp.pl
(wp³ata na konto)

PKO BP Oddzia³ 1 w £obzie
72 1020 2847 0000 1502 0067 0927

NIERUCHOMOŒCI US£UGIMIESZKANIA
Powiat ³obeski Powiat ³obeski

Sprzedam mieszkanie w £obzie, 2
pokoje, I piêtro, ogrzewanie c.o..
Tel. 781 785 421

Sprzedam lub wynajmê mieszka-
nie w³asnoœciowe w £obzie ul.
H.Sawickiej 4 pokojowe. Tel. 91
3976234, 500 155 654.

Sprzedam lub wynajmê mieszka-
nie w Wêgorzynie przy ul. Koperni-
ka pow. 64 mkw., 3 pokoje, I piêtro,
umeblowane. Tel. 91 3971742

Powiat ³obeski

Pomieszczenie u¿ytkowe Tanio do
wynajêcia w Radowie Ma³ym. Tel.
604 997 741

Stara Dobrzyca gm. Resko sprze-
dam dwie dzia³ki hektarowe przy
jeziorze. Tel. 660 969 785.

Sprzedam dom jednorodzinny w
Dorowie, pow. dzia³ki 2700 mkw.,
czêœæ mieszkalna 85 mkw., dwa
budynki gospodarcze 118 mkw. i 71
mkw. Cena 205 tys. z³. Tel. 663 036
912, 665 497 211.

Sprzedam w £obzie dzia³ki pod bu-
dowê, atrakcyjne po³o¿enie przy
ulicy Bema przy drodze na P³oty. Tel.
604 189 952

Resko, sprzedam parter domu piê-
trowego, 85 kmw., dzia³ka 838
mkw., 3 pokoje, cena 160.000 z³.
Tel. 888 169 572.

Sprzedam nieruchomoœæ zabudo-
wan¹ w Gardzinie na dzia³ce 0,7h
zabudowan¹ bud. mieszkalnym i
gosp. praz s³upami drewnianymi.
Uzbrojenie woda i pr¹d. Cena 160
tys. z³ do negocjacji tel. 606 634 249

Bezp³atnie oddam Szlakê i gróz.
Tel. 604 997 741

Sprzedam wytwórniê dachówek
cementowych: maszyny, urz¹dze-
nia, technologia, atest, rynki zbytu i
zaopatrzenia. Mo¿liwoœæ wprowa-
dzenia w produkcjê. Cena do nego-
cjacji. Tel. 604 105 423, 602 580
653.

Wózek trzyczêœciowy firmy TAKO -
450 z³ sprzedam. Tel. 508 591 529.

Otwarto sklep prozdrowotny
TOTU GAMA w £obzie, ul. Przed-
miejska 11. Oferujemy artyku³y
prozdrowotne, us³ugi œwiecenia i
konchowania uszu. Tel. 91
3974273

Korepetycje matematyka. Tel. 504
389 130.

Kupiê przyczepê 3,5 tonow¹. Mo¿e
byæ do remontu. Tel. 516 921 453

Region
Wideofilmowanie. Tel. 605 732
267.

T³umacz przysiêg³y jêzyka nie-
mieckiego: £obez, ul. Warcis³a-
wa 2 (Os. Ksi¹¿¹t Pomorskich).
Tel. 091 397 59 24, 505 972 167.

Videofilmowanie, fotografia. Tel.
505 747 377

Us³ugi elektryczne Chlebicki S³a-
womir tel. 606 824 461.

Powiat gryficki

Region
T³umacz  przysiêg³y j. francuskiego.
Ko³obrzeg. Tel. 094 3521058 , 694
667 941.

GARA¯E BLASZANE OCYNKO-
WANE – PRODUCENT. Tel. 059
8334312, 798 710 329, 698 230
205. F.T. Wróbel Przechlewo.
www.blaszanygaraz.pl

Powiat ³obeski
Zespó³ muzyczny na wesela KRISS
BAND. Tel. 663 972 683.

Rzuæ palenie – wystarczy 1 zabieg:
nerwice, depresje, alergie, nadwa-
ga. Gabinet Œwidwin, tel. 880 400
739.

Monta¿, serwis anten naziemnych i
satelitarnych, cyfrowych, domofo-
ny, wideodomofony, kamery z zapi-
sem cyfrowym, alarmy. Tel. 518 273
864.

Powiat œwidwiñski

ROLNICTWO

Powiat œwidwiñski
Wydzier¿awiê gara¿ w Œwidwinie
przy ul. Podgórnej. Tel. 94 3652769

Sprzedam lub wynajmê dom,
£obez ul. Przechodnia 5. Tel.
609 366 010.

Region

Powiat drawski

Poszukujê pilnie mieszkania do
wynajêcia na terenie P³ot lub Gry-
fic. Tel. 691 826 178.

Powiat gryficki

Marketing  : Jesteœ komunikatiwny,
potrafisz pracowaæ samodzielny ?
Szukam konsultanta do utzrymaniu
kontaktu z sta³ymi klientami jak do
pozyskania nowych.  Wymagania:
min. œrednie wykszta³czenie, ob-
sluga komputera, prawo jazdy.
Kontakt: Primex sp. z o.o., S. Voel-
ker, tel. 694476882. Z³ocieniec
www.primex.pl
voelker@primex.pl

PRACA

Powiat drawski
Sprzedam, wydzier¿awiê lub wniosê
do spó³ki nieruchomoœæ. Dzia³ka
7800 mkw., budynki 700 mkw, w tym
mieszkanie 180 mkw. ogrodzone.
Wszystkie media, w³asna trafo stacja,
500 m od drogi 148 Drawsko Pom. -
£obez. Cena 800 tys. z³, raty roczne. Tel.
604 105 423, 602 580 653.

Kupiê grunty rolne. Tel. 669 672
355.

Sprzedam: 1)prasê roluj¹c¹ WE-
LGER stan dobry; 2)prasê roluj¹c¹
NEWHOLAND stan dobry; 3)kom-
bajn  zbo¿owy VOLVO 830 z siecz-
karni¹ stan dobry; 4)kombajn
MASY FERGUSON z sieczkarni¹.
Tel. 660 010 540.

Region

Sprzedam 1/2 domu w centrum No-
wogardu. Dom przy ul. Luboszan 2
w centrum Nowogardu, 50 m do je-
ziora, stare budownictwo. Budynek
2 rodzinny, ogrodzony, 2 pomiesz-
czenia gospodarcze + ogródek.
Parter o powierzchni 37 mkw. - 2
pokoje, kuchnia, ³lazienka + pod-
dasze do adaptacji o powierzchni
ok. 30 mkw. Cena 120.000 z³ do ne-
gocjacji. Tel. 790 856 019 lub 793
549 551, email: krosden@wp.pl

WIZYTÓWKI
- PROJEKTY - WYKONANIE -

TANIO

tel. 504 042 532

INNE

Zatrudniê kierowcê kat. C + E, Unia
Europejska 3/1, tylko z doœwiad-
czeniem. Kontakt tel. 607 790 680.

Powiat gryficki
Sprzedam drewno kominkowe i
opa³owe plus transport. Tel. 603
285 430.

Powiat ³obeski

Kupiê 1 hektar ziemi rolnej w oko-
licach £obza. Tel. 721 140 980.

ROLNICTWO

Zapraszamy do redakcji
w Z³ocieñcu

Og³oszenia drobne i reklamy
mo¿na sk³adaæ w redakcji w Z³ocieñcu
przy ul. Boh. Warszawy 19/7
(obok biura PSS Spo³em).

Dy¿ury redakcji:
Magdalena Braniecka, tel. 514 794 463
                                           - wtorek, œroda 12.00 - 16.00
Tadeusz Nosel, tel. 500 075 383 - czwartek 13.00 - 16.00

Region
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22 czerwca br. w Zespole Szkó³
Ponadgimnazjalnych Nr 1 w Draw-
sku Pomorskim odby³y siê æwicze-
nia.

Scenariusz æwiczeñ, opracowa-
ny wspólnie przez Wojewódzk¹ Sta-
cjê Pogotowia Ratunkowego w
Szczecinie i Komendê Powiatow¹
Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej w
Drawsku Pomorskim, zak³ada³ ga-
szenie pozorowanego po¿aru spo-
wodowanego eksplozj¹ w budynku
szko³y, ewakuacjê uczniów oraz
udzielanie pomocy medycznej po-

Æwiczenia w szkole

szkodowanym. W dzia³ania zaanga-
¿owano bardzo du¿e si³y i œrodki po-
wiatowych s³u¿b ratowniczych stra-
¿y po¿arnej, policji, energetyki i ga-
zownictwa oraz ratownictwa me-
dycznego terenu powiatu drawskie-
go, ³obeskiego i œwidwiñskiego. Nad
bezpieczeñstwem i ruchem pojazdów
na drodze krajowej nr 20 czuwa³a Po-
licja i ̄ andarmeria Wojskowa. Reali-
zmu æwiczeniom dodawa³a pozoracja
poszkodowanych przygotowana
przez M³odzie¿ow¹ Dru¿ynê Sani-
tarn¹ dzia³aj¹c¹ w szkole.                       (r)

Dzieci z Przedszkola Wojsko-
wego Nr 37 w Z³ocieñcu 24 czerw-
ca uroczyœcie po¿egna³y dzieci
szeœcioletnie, które od wrzeœnia
pójd¹ do szko³y.

Na pocz¹tku program artystycz-
ny zaprezentowa³a grupa I – „Kan-
gurki”. Maluszki œpiewa³y piosenki
oraz recytowa³y wierszyki przygoto-
wane specjalnie na t¹ okazjê. Po nich
wyst¹pi³y piêciolatki z w³asnym
przedstawieniem. Natomiast na za-
koñczenie dzieci szeœcioletnie po-
dziêkowa³y za wspólnie spêdzony

Po¿egnanie w Przedszkolu Wojskowym Nr 37
w Z³ocieñcu

Z przedszkola do szko³y
czas w przedszkolu, prezentuj¹c
skecz. W trakcie imprezy nie zabrak³o
tañców. Wyst¹pi³y bowiem dzieci,
które tañczy³y przez ca³y rok szkol-
ny w przedszkolnym kole tanecz-
nym, prowadzonym przez nauczy-
cielkê Annê Micha³ek. Zaprezento-
wane zosta³y dwa tañce: grupa I –
polonez, grupa II – krakowiak.

Po programach artystycznych
wszyscy udali siê na poczêstunek
przygotowany przez rodziców. Dzie-
ciom szeœcioletnim ¿yczymy powo-
dzenia w szkole!!!

Anna Micha³ek

W œrodê, 23 czerwca, w Pa³acu
Wedlów w Kaliszu Pomorskim, od-
by³o siê uroczyste wrêczenie na-
gród dla uczestników otwartego
konkursu plastycznego „Muzyk¹
Chopina malowane”.

Wœród nagrodzonych znalaz³a
siê pi¹tka finalistek ze Z³ocieñca,
uczêszczaj¹cych do Artystycznej
Pracowni Plastyczno-Ceramicznej
Z³ocienieckiego Oœrodka Kultury.

Sukces z³ocienieckich finalistek w kaliskim konkursie
plastycznym „Muzyk¹ Chopina malowane”.

Z³ocienieckie finalistki

Opiekunem grupy jest plastyk El¿-
bieta Kordek.

W kategorii dla szkó³ podstawo-
wych klas I - III, pierwsze miejsce
zajê³a Nel Zyœk, drugie przypad³o
Julii Meli, a trzecie zajê³a Julia Wa-
œniewska. W kategorii wiekowej
klas IV - VI, drugie miejsce przypa-
d³o w udziale Weronice Mazur, a
wyró¿nienie otrzyma³a Natalia Lip-
ska.                                              ZOK

W dniach od 24 do 27 czerwca
wokalistki ze Z³ocienieckiego
Oœrodka Kultury wziê³y udzia³ w
XVIII Ogólnopolskim Festiwalu
Piosenki Dzieciêcej i M³odzie¿o-
wej w Chodzie¿y. Wokalistka
Anna Pietkiewicz zdoby³a wyró¿-
nienie.

W konkursie wziê³o udzia³ po-
nad 120 wykonawców z ca³ej Pol-
ski. Uczestnicy przes³uchiwani
byli przez jury, w którym zasiedli:
Roman Hudaszek, Janusz Szrom i

znana wokalistka Danuta B³a¿ej-
czyk. Przes³uchania odby³y siê w
trzech kategoriach wiekowych.
Ka¿dy uczestnik œpiewa³ jedn¹
piosenkê.

Tym mi³ym akcentem wokalist-
ki i zespo³y wokalne ze Z³ocieniec-
kiego Oœrodka Kultury dzia³aj¹ce
w Amatorskim Ruchu Artystycz-
nym zakoñczy³y rok kulturalny.
Ani gratulujemy, a wszystkim wo-
kalistom ¿yczymy udanych waka-
cji.                                              ZOK

Wyró¿nienie dla Anny
Pietkiewicz z ZOK
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(POWIAT) Jakoœ tak dziwnie
siê sk³ada, ¿e mimo mocnych prote-
stów spo³ecznych w sprawie wyso-
koœci zarobków tutejszych ga³awa-
rezów, tak¿e mimo istnienia Trybun
Obywatelskich na radach gmin i po-
wiatu, nie by³o do tej pory przypad-
ku, by tego rodzaju protesty by³y
uzewnêtrznione w³aœnie podczas
tych posiedzeñ i w³aœnie z Trybuny
Obywatelskiej.

Gdy nikt nie s³yszy, ludzie sobie
na ten temat gadaj¹ wiele, zaœ, gdy
dochodzi do ustalania tych zarob-
ków, jedyne, co s³ychaæ, to milcze-
nie. Nie by³o te¿ przypadku, by miej-
scowe ga³awarezy z zapytaniem w
tych sprawach zwracali siê do ludzi
w³aœnie, do wyborców. Do tych, z
których kieszeni te pieni¹dze s¹ im
wyp³acane. Wysokoœci ustalanych
sobie zarobków, s¹ jak na nasze
warunki niebotyczne, nawet wiêk-
szoœæ naszych kapitalistów tyle nie
zarabia, a nawet o wiele mniej. Nie
s³ychaæ jednak, by do tematu ktokol-
wiek chcia³ podejœæ choæby tylko
uczciwie. Dlaczego tak jest? Oto
pytanie, na które do tej pory odpo-
wiedzi nie s³ychaæ.

Mamy za sob¹ w tym tygodniu
ju¿ dwie debaty kandydatów na pre-
zydentów, a pokazywanego tu tema-
tu te¿ nie by³o. I znów – dlaczego?

DWANAŒCIE PATYKÓW
MIESIÊCZNIE Z
KIESZENI
KOWALSKIEGO

Starosta drawski od paru dni za-
rabia ponad dwanaœcie tysiêcy z³o-
tych miesiêcznie. Burmistrz Drawska
Pomorskiego nawet wiêcej od prezy-
denta Szczecina. Ot, na takich sta-
nowiskach zarobek ponad dziesiêæ
tysiêcy miesiêcznie, to zwyk³oœæ
codzienna. Ale, z jakich to powodów
ci wybrañcy ludu zarabiaj¹ a¿ tyle,
nie sposób dociec. Oto jedno z uza-
sadnieñ. Dotyczy starosty draw-
skiego: ... za wszystkie osi¹gniêcia
starosty, za wszelkie prace, tak¿e
inwestycyjne, za reprezentowanie
powiatu, nale¿y zwiêkszyæ wyna-
grodzenie.

Je¿eli ktokolwiek z Czytelników
bywa na sesjach naszych samorz¹-
dów, to szybko siê zorientowa³, ¿e by
byæ starost¹ czy burmistrzem, nie
trzeba na przyk³ad legitymowaæ siê
jakimœ szczególnym wykszta³ce-
niem, praktyk¹ w renomowanych
samorz¹dach szczebla europejskie-
go, a nawet nie jest wymagane, by
szczyciæ siê prac¹ w kraju na rzecz

jego niepodleg³oœci, na rzecz jego
reformowania, itd. Wystarczy zwy-
k³a umiejêtnoœæ zakrêcenia siê wokó³
koryta, to znaczy wokó³ samorz¹do-
wej kasy, itd. A w naszym powiecie
najistotniejszy jest jeszcze jeden
szczegó³ – trzeba byæ z by³ej PZPR,
a co najmniej z by³ego ZSL. Inne
warianty nie s¹ brane pod uwagê. Za
bardzo polskie?

REKOMENDUJÊ WAS
TOWARZYSZU

W konsekwencji prowadzi to do
sytuacji, w której jeden by³y pezet-
peerowiec rekomenduje drugiego
pezetpeerowca do pensji ponad
dwunastu tysiêcy z³otych miesiêcz-
nie, podczas gdy na tym stanowisku
chyba nawet o wiele lepiej poradzi³-
by sobie, ot zwyk³y ktoœ zarejestro-
wany w biurze dla bezrobotnych, ale
nie tylko, ¿e z prawdziwe solidnym
wykszta³ceniem zawodowym, ale i
jeszcze uczciwy i ambitny, a do tego
z tak zwanym, spo³ecznym czuciem.
Towarzyszom to wszystko jest obce.
Oni tylko umiej¹ w³aziæ tam, gdzie siê
dzieli kaskê, i potrafi¹ siê ni¹ obdzie-
laæ. Umiej¹ równie¿ w tym kierunku
dobieraæ sobie opozycjê, co znako-
micie widaæ akurat w naszym powie-
cie.

DEMOKRACJA
KIESZENIOWA

Poruszane tu zagadnienie do-
k³adnie pokazuje sztafarzowoœæ sta-
rannie wykoncypowanej demokra-
cji. Nie ma w niej danych na przyk³ad
œredniej pensji w powiecie draw-
skim. Nie ma w niej danych na temat
liczby bezrobotnych w powiecie bez
jakiejkolwiek pomocy z³otówkowej,
a w Polsce nie ma przecie¿ socjalu.
Nie ma danych na temat skali emigra-
cji w œwiat za chlebem. Nie ma wiêc
danych na temat tego, jaka liczba
mieszkañców powiatu drawskiego
¿yje poni¿ej minimum niezbêdnego
do codziennego prze¿ycia. Nie ma w
niej danych na temat codziennej
klienteli w Oœrodkach Opieki Spo-
³ecznej. Nie ma w niej danych na te-
mat pracy na czarno wielu mieszkañ-
ców powiatu drawskiego, no, bo
nowej, a starej w³adzy przecie¿, nie
wypada, by robotnika wzi¹æ w obro-
nê. I w takiej oto uk³adance dzisiejsi
bonzowie, jak¿e ¿a³oœni, znów, jak
niegdyœ czuj¹ siê wyœmienicie. Za
ich poprzednich czasów, zwyk³y
cz³owiek, gdy chcia³ sobie kupiæ
samochód, nie wystarczy³o, by mia³
pieni¹dze. Towarzysze musieli go

jeszcze zaopatrzyæ w tak zwany ta-
lon. Podobnie by³o z wieloma innymi
towarami. By studiowaæ, trzeba by³o
mieæ punkty za pochodzenie. Euro-
pa na tego rodzaju dyskryminacje
nie reagowa³a. By dostaæ pracê na
tak zwanym kierowniczym stanowi-
sku, trzeba by³o ugi¹æ polskiego
karku przed Moskw¹ (przynale¿-
noœæ do PZPR). Nie wystarczy³o byæ
doskona³ym fachowcem. By zostaæ
dziennikarzem, trzeba by³o koniecz-
nie legitymowaæ siê co najmniej
wy¿szym wykszta³ceniem, skoñ-
czyæ studia dziennikarskie, które w
Polsce by³y wówczas jedynie na
Uniwersytecie Warszawskim. Jakie
warunki nale¿a³o jeszcze spe³niæ, by
pracowaæ w tym zawodzie, to do tej
pory te pytania pozostaj¹ do ci¹g³e-
go rozwik³ania, bo do tej pory to œro-
dowisko nie doczeka³o siê lustracji.
Zreszt¹, nie tylko to. Do czego by ona
doprowadzi³a, niech œwiadczy praca
Domas³awskiego o Ryszardzie Ka-
puœciñskim, czy inne publikacje, ot
choæby na temat Jana Ciszewskiego.

OPOZYCJA DLA
NIEPOZNAKI

I dzisiaj jest podobnie. Nie talo-
ny dla starannie wyselekcjonowa-
nych, a forsa dla siebie, któr¹ prze-
g³osuj¹ nie tylko stali towarzysze,
ale i nowi, dla niepoznaki zw¹cy sie-
bie opozycj¹. W przypadku starosty
drawskiego Stanis³awa Cybuli,
sprawa jest wprost œmieszna, gdy¿
do tej pory, jako szef Zarz¹du Powia-
tu, nie odpowiedzia³ na pytania sta-
wiane przez Jana Barczaka, a doty-
cz¹ce konkursu na stanowisko dy-
rektora szpitala. Ma³o tego. Ostatnio
dosz³o do tego, ¿e to inkryminowa-
ny dyrektor szpitala Przemys³aw
Leyko wywo³a³ dyskusjê na temat
rodzaju i jakoœci wyst¹pieñ z tak
zwanej Trybuny Obywatelskiej.

Radni powiatu drawskiego, to
takie towarzystwo, które odpowie-
dzi na pytania stawiane przez Jana
Barczaka nie udziel¹ i ju¿, id¹c w
zaparte. Listy z nazwiskami z tego
towarzystwa trzeba ju¿ upublicz-
niaæ, by ludzie dok³adnie wiedzieli,
na kogo nadal g³osowaæ to ju¿ ob-
ciach zupe³ny. Pytania Jana Barcza-
ka s¹ precyzyjne, doskwieraj¹ce, bo
ukazuj¹ sposoby sprawowania w³a-
dzy w powiecie, a by³oby w³adzy
niezwykle niewygodnie owo kurio-
zum wyjawiaæ. Chyba z tego powo-
du Jan Barczak nie mo¿e doczekaæ
siê odpowiedzi na swoje wszelkie
w¹tpliwoœci. Czy siê doczeka? Mo¿-
na domniemywaæ, ¿e bliska ju¿ nowa
w³adza w powiecie swe rz¹dy roz-

pocznie od odpowiedzi na wszystkie
pytania stawiane przez tego by³ego
radnego, a wiêc w sprawie zoriento-
wanego.

ŒMIERDZI PRZECIE¯

Udzielanie podwy¿ek staroœcie
w tego rodzaju okolicznoœciach jest
pogwa³ceniem mandatów radnych.
Przecie¿ ci ludzie w ka¿dej sprawie
codziennie musz¹ czuæ, ¿e nie repre-
zentuj¹ siebie, swoich z...ych intere-
sów, a tysi¹ce wyborców. Do tej
pory nikt z nich (dos³ownie, ani jed-
na „gêba”) nie poprosi³a, by skoro
Barczak stawia pytania, to odpo-
wiedzmy mu na nie. Wynika z tego,
¿e ta przypuszczalnie sitwa powiato-
wa, ju¿ sposobi siê do nastêpnych
wyborów, i zale¿noœci jednych od
drugich sprawiaj¹, ¿e nie jest wy-
godne odpowiadanie temu cz³owie-
kowi, bo wtedy siê oka¿e, o co w tym
wszystkim idzie. Na razie widaæ, jak
bardzo idzie o pieni¹dze. Czemu tyl-
ko o nie? Czy w koñcu trzeba bêdzie
do poprowadzenia powiatu popro-
siæ kogoœ z papierami, ze wspó³cze-
snym wykszta³ceniem, komu nie jest
obca Europa, œwiat, nawet z Biura
Pracy? A Jan Barczak przecie¿ mo¿e
wygraæ wybory w³aœnie na radnego
powiatowego. Co wtedy? Mo¿e byæ
i tak, ¿e starosta drawski bêdzie pra-
cowa³ za tyle, ile za taki powiat siê
nale¿y (kuroniówka + dieta radne-
go). Reszta dla powiatu.

Tadeusz Nosel

PS. Proponujê, by powiatowe
œrodowiska etatowej kultury w na-
szych parkach urz¹dzi³y miejsca
umo¿liwiaj¹ce obywatelom swo-
bodne wypowiedzi na wszystkie te-
maty. Wzorem s³ynnego Hyde Par-
ku. Skoro tych œrodowisk nie staæ
jeszcze na odwagê uruchamiania w
Domach Kultury prasy lokalnej, roz-
g³oœni radiowych i pracowni telewi-
zyjnych, umo¿liwienie obywatelom
wypowiadania siê w przyk³ado-
wych parkach wstêpnie by pokaza³o
nawet i byæ mo¿e koniecznoœæ ist-
nienia tu tych placówek (bibliotek i
domów kultury). Ile¿ mo¿na graæ,
œpiewaæ, malowaæ, tañczyæ tylko po
to, by niczego nie powiedzieæ. Mo¿e
tego rodzaju pytanie starosta draw-
ski postawi w domach kultury etato-
wej kulturze. W ramach pensji ju¿ po
podwy¿ce. Postawi? Z pewnoœci¹
nie, i na tak¹ postawê dosta³ pod-
wy¿kê. A wyborcy z Barczakiem do
parków. A w³adza powoli ju¿ od ko-
ryt. I w tym kierunku siê to chyba
wreszcie krêci!

Tadeusz Nosel

Z Trybuny Obywatelskiej do Parku Chopina?

Ga³awarezy – oddaæ resztê dla powiatu
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BEZHO£OWIE

Dru¿yna seniorów Olimpu po
rocznej przerwie powraca do pi¹tej
ligi. Doœwiadczy³a degradacji do ligi
okrêgowej, ale nie s³ysza³em, by kto-
kolwiek z Rady Miasta tym wydarze-
niem siê przej¹³. Nie ma pytañ typu
(1) Kto i z jakich powodów zmarno-
wa³ solidn¹ dotacjê na seniorskie pi³-
karstwo gminne, a¿ do tego stopnia,
¿e w koñcu siêgnê³o sportowego
dna? (2) Czy osoby, za tego rodzaju
proceder odpowiedzialne, przed
kimkolwiek wyt³umaczy³y siê ze
swego postêpowania (3) Czy w
Olimpie nie mieliœmy czasem do czy-
nienia z wyp³acaniem honorariów za
prace osobom do tego nieuprawnio-
nym?

Gdyby tego rodzaju pytania zo-
sta³y postawione, w miarê normalnej
gminie nie minê³oby wiele godzin, a
odpowiedzi na nie by³yby udzielone.
W gminie z³ocienieckiej pytania po-
zostan¹ bez odpowiedzi, gdy¿ to
taka  gmina. Zaœ w niej od strony
samorz¹du za tego rodzaju zagadnie-
nia odpowiadaj¹ (1) Komisja Rady
Miasta ds. Sportu (2) Rada Sportu
(3) Komisja Rewizyjna Rady. (4) Po-
winny te¿ œrodowiska samorz¹do-
wej kultury, gdy¿ sport to te¿ kultu-
ra, ale u nas takie m¹dre ewentualne
rozwi¹zania jeszcze d³ugo nie
przejd¹.

Brak kontroli Klubu ze strony
tych cia³, to miêdzy innymi (1) Pro-
wadzenie dzia³alnoœci szkoleniowej,
de facto nieistniej¹cej (gremialne
nieobecnoœci na treningach, niby
szkolenie m³odzie¿y), dotyczy³o to
do niedawna tak¿e seniorów klubu.
(2) Brak jakiejkolwiek dzia³alnoœci
opiekuñczo-wychowawczej w Klu-
bie (3) Delegowanie w Klubie do
pracy w roli kierowników dru¿yn
osób bez jakichkolwiek uprawnieñ
do tego rodzaju dzia³alnoœci (wielo-
letnie obserwacje w tym wzglêdzie
sk³aniaj¹ reportera nawet do wnio-
sku, ¿e wspominany Klub ma na
swym koncie tak¿e alkoholowe wy-
kolejanie m³odzie¿y, ale nie tylko
takie).

CODZIENNE 0:6

Powy¿sza wyliczanka s³u¿y do
pokazania, ¿e nawet w tak malutkiej
dziedzinie, nie potrafiono poczyniæ
jakichkolwiek reform, a nawet i ta-
kich, by choæby nie wykolejaæ m³o-
dzie¿y, a  i dzieci. Jakie¿ larum pod-
nios³o siê po przegranej naszych

(Z£OCIENIEC). Szko³a Pod-
stawowa Nr 3 w Z³ocieñcu, to od
strony sportowej nie tylko bie-
ganie na orientacjê. To tak¿e te-
nis sto³owy. I to równie¿ na naj-
wy¿szym poziomie, bo ogólnopol-
skim.

Poœwiadczaj¹ to wyniki z Mi-
strzostw Szkó³ Podstawowych
zorganizowanych w Rawie Mazo-
wieckiej. Organizatorzy – £ódzki
Szkolny Zwi¹zek Sportowy we-
spó³ ze Starostwem Powiatowym z
Rawy Mazowieckiej. Nie trzeba

futbolistów z Hiszpani¹ 0:6. A co
byœcie Pañstwo chcieli? Byœmy tym,
co tu pokazujê, wygrywali z Mistrza-
mi Europy? Przecie¿ w Polsce mamy
obecnie do czynienia z ucieczk¹ m³o-
dzie¿y nie tylko od pi³ki, ale i od
sportu w ogóle! Futbol, mówi m³o-
dzie¿, to obciach. Dlaczego tak
mówi? Bo takich doros³ych zastaje w
Klubach! A szczególnie w³aœnie te-
raz. Gdy miliony kibiców (?), telewi-
zyjnych chlaczy piwnych czeka na
wzruszenia patriotyczne, bo oto z
nag³a pokonamy Hiszpaniê. A w
koñcu okazuje siê, ¿e jesteœmy jak
jakieœ tam San Marino. M³odzie¿ nie
chce takiego sportu, nie chce byæ
miêsem telewizyjnym dla podchmie-
lonych „odwiecznych telewizyj-
nych pijanych piwskiem patrio-
tów”.

POWIATOWE PSUCIE PI£KI

W Drawsku Pomorskim, by mieæ
dru¿ynê pi³karsk¹, zakupiono za-
wodników i trenera. Stracono masê
pieniêdzy, dru¿yny mocnej nie ma i
nigdy przy tego rodzaju postêpowa-
niu nie bêdzie. W powiecie siêgniêto
do metod w³aœciwych Chelsea, w
zawodowym futbolu. Po co w bid-
nym, bezrobotnym powiecie siêga
siê do tego rodzaju rozwi¹zañ? Dla-
czego? Bo tam w³adza jeszcze z lat
dawno ubieg³ych. W Drawsku Po-
morskim by³a przecie¿ nawet trzecia
liga - wstydem wielkim siê to zakoñ-
czy³o.  Ta¿ w³adza nigdy, przenigdy
sensownie nie pomyœli, a tylko po-
wieli. Straci pieni¹dze, a bo to pie-
ni¹dz nie jej. I na tym wszystko siê
koñczy. Co pozostaje po takiej w³a-
dzy – puste Orliki 2012, tak jak nie
tylko w Z³ocieñcu. Pusty gminniak
przez g³upawych zwany eurobo-
iskiem. A p³yty do normalnych tre-
ningów pi³karskich nie ma dalej. A
jak nale¿a³oby inaczej?

DLACZEGO KLUB SPORTO-
WY NIE MIA£BY ZARABIAÆ???

Skoro tu do tylu firm gminnych
dok³ada siê z³otówki wyrywane z
kieszeni podatników, to mo¿e wresz-
cie pojawi siê reformator, który po-
mo¿e  Klubom staæ siê te¿ kapitali-
stycznymi firmami, takimi, które
bêd¹ zatrudniaæ spore liczby pra-
cowników. Skoro mo¿na p³aciæ za
nic, to jak¿e prosto bêdzie obserwo-
waæ, jak taka firma sama zarabia. I z
tego powodu czas ju¿ najpowa¿niej
pogoniæ towarzyszy z PZPR, którzy

tu wszêdzie, pogoniæ te niby opozy-
cje z ³apkami ci¹gle w górze w geœcie
odwiecznego poddawania siê, by
tylko ten tysi¹czek, albo i lepiej, die-
cinki wyci¹gn¹æ. Pogoniæ tych niby
przewodnicz¹cych rad, którzy maj¹c
tak¹ w³adzê, niemal¿e nigdy z niej nie
korzystaj¹, bo nie tylko, ¿e bojaŸliwi,
ale i niczego nie umiej¹ . Tylko te
diecinki. W Z³ocieñcu za przewodni-
czenie radzie jest oko³o dwóch tysiê-
cy z³otych miesiêcznie. Za co te pie-
ni¹dze, nie sposób odpowiedzieæ.

T£UK¥ WUEFY W SALACH

W Z³ocieñcu jest szko³a  na ty-
si¹c uczniów, ale bez ani jednego
boiska sportowego. T³uk¹ wuefy w
sali sportowej, która powsta³a do-
piero kilka lat temu. Przedtem i tej
nie by³o. W Z³ocieñcu kulturka fi-
zyczna ruszy³a, gdy zwietrzono w
górze interes z Orlikami, które, jak
wszyscy widz¹, stoj¹ puste. Itd.,
itp.

Rozpoznanie jest takie – polska
prowincja jest nadal zawiadywania
na ka¿dym szczebelku w³adzy przez
tak zwanych by³ych, którzy byli tu
potrzebni nowym si³om zewnêtrz-
nym do robienia na nas interesów.
Ta te¿ na nas si³¹ narzucona siatka
ju¿ siê pruje, ale co sprzedane, ju¿

Uciekaj¹ z klubów, nie ma ich na boiskach

GMINNO-POLSKIE BAJABONGO
PI£KARSKIE WEDLE TOWARZYSZY

siê nie wróci.  Towarzysze w ban-
kach œciskaj¹ swe kradmaj¹tki, któ-
re – tak siê ju¿ wieszczy – lada dzieñ
bêd¹ warte nic. Za rz¹dów Platfor-
my, które mia³y byæ drog¹ do karier
wielu tak zwanych „platfusów poli-
tycznych”, niebiosa na nas zes³a³y:
(1) Ciê¿k¹ zimê o znamionach klêski
¿ywio³owej (2) Aferê hazardow¹ (3)
Katastrofê TU 154 (4) Wyj¹tkowo
ciê¿kie powodzie o znamionach klê-
ski ¿ywio³owej (5) Na skraju lata
anomalie pogodowe (6) Kryzys
gospodarczy (7) Kryzys euro (8)
Kryzys Unii Europejskiej (8) Prywa-
tyzacjê szpitali.

Akurat informuj¹, ¿e poparcie
dla tej partii spada. S³ychaæ ju¿ kwik
szczurów. Gryz¹ siê same ze sob¹,
uciekaj¹ w wielkiej panice. Ale, to
tylko tak na niby. To tylko zmy³ka.
Chc¹ szybko oddaæ w³adzê, by jesz-
cze szybciej do niej powróciæ? Nie-
ch¿e PiS siê do tej w³adzy nie spie-
szy. Niech wyborcy dowiedz¹ siê w
szczegó³ach, co sobie wybrali, co
sobie z mniejszym ju¿ przytupem
nadal wybieraj¹.  Do czego swoimi
g³osami siê przyczynili. M³odzie¿ z
takiego kraju ucieka, od takich wy-
bierañcow,  podobnie jak ta z tych
niby futbolowych klubów. Takich i
tu, i tam, mamy doros³ych.

Tadeusz Nosel

Tenis sto³owy – Mistrzostwa Polski Szkó³
Podstawowych

Ch³opcy ze Szko³y
Podstawowej Nr 3
w Budowie na ósmym
miejscu w Polsce

dodawaæ, ¿e w mistrzostwach wy-
startowa³y reprezentacje najlep-
szych szkó³ w tej dyscyplinie w
kraju. Nasze zachodniopomorskie
reprezentowali najlepsi w Woje-
wódzkich Igrzyskach M³odzie¿y
Szkolnej. Z Trójki – Edwin Udycz
i Filip Wo³yniec. To tenisiœci do-
brze znani i z ³amów Tygodnika.
Wystêpowali w Mistrzostwach
wespó³ z tenisistami z ̄ ó³tnicy. To
blisko Szczecinka (Daria Czapla i
Laura Siwiñska). Z³ocienianie za-
jêli ósme miejsce. Dziewczyny z
¯ó³tnicy by³y szóste.                (P)
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Pi³ka no¿na – pi¹ta liga

Dwa spotkania
zweryfikowane.
W tabeli bez zmian

(KOSZALIN). KOZPN zweryfi-
kowa³ wyniki dwóch spotkañ w V
lidze. Mecze wygrali gospodarze.
Rasel Dygowo - Wielim Szczecinek
4:3 i G³az Tychowo - Pogoñ Po³czyn
Zdrój 4:2, mimo to mecze zosta³y
zweryfikowane na ich korzyœæ jako
walkowery. Weryfikacja z powodu
gry nieuprawnionych zawodników.
Ni¿ej tabela po weryfikacji. Do
czwartej ligi awansowa³y dwa pierw-
sze zespo³y: (1) Ba³tyk Koszalin i (2)
Lech Czaplinek. Do pi¹tej – B³onie
Barwice i Olimp Z³ocieniec.

1. Ba³tyk 30   79   100:22
2. Lech 30   56   59:32
3. Wiekowianka 30   51   48:29
4. Orze³ W. 30   51   55:43
5. Rasel 30   48   60:41
6. G³az 30   45   69:55
7. Arkadia 30   45   56:52
8. Sokó³ 30   40   35:37
9. Victoria 30   39   59:61
10. Dar³ovia 30   39   50:70
11. Wielim 30   38   67:70
12. Pogoñ 30   37   49: 72
13. Kotwica II 30   36   47:66
14. Orze³ £. 30   34   38:56
15. Mirstal 30   22   34:69
16. Gryf 30   20   31: 88

KOZPN poda³ terminy startu
naszych rozgrywek pi³karskich

(POWIAT). Rozemocjonowani
pi³karsko za przyczyn¹ futbolo-
wych mistrzostw œwiata dowiedz-

Oldbojowy Olimp Z³ocieniec na
siódmej pozycji, a niegdyœ i w lidze
pierwszej

Druga liga oldbojów
na mecie

(POWIAT). Mamy ju¿ zakoñcze-
nie rozgrywek pi³karskich w obu ligach
oldbojów. Z drugiej ligi, w której gra
Olimp Z³ocieniec, do pierwszej awan-
sowa³y dwa zespo³y: ZEG Sparta Gry-
fice i Maxtrans Sokó³ Karlino. Olimp
Z³ocieniec w tabeli dziesiêciu zespo³ów
ostatecznie zaj¹³ siódme miejsce. Przy-
pomnijmy, nasi oldboje nie raz ju¿ grali
i w pierwszej lidze.

Z pierwszej ligi do drugiej spad³y
dwa zespo³y. Nadto – decyzj¹ zarz¹du
PLO do drugiej ligi zosta³a zdegradowa-
na Unia.

II liga oldbojów
Kolejka ostatnia (18.): Maxtrans

Sokó³ Karlino – Olimp Z³ocieniec 2:0,
Saturn Mielno – Ikar Krosino 1:5, Stra-
¿ak Œwieszyno – Mewa Resko 3:0,
Wybrze¿e Rewal – Oldboje S³upsk 6:2,
ZEG Sparta Gryfice – SCAL KPPD
Wierzchowo 4:0.

1 ZEG Sparta           18   38   60:42
2 Maxtrans Sokó³     18   37   46:34
3 Ikar                         18   33   56:36
4 Oldboje                     18   28   45:34
5 Stra¿ak                    18   27   57:67
6 Wybrze¿e    18   25    54:49
7 OLIMP                    18   19   49:52
8 Mewa                       18   17   46:61
9 Saturn                      18   17   46:61
10 SCAL KPPD         18   15   37:69

(DRAWSKO POMORSKIE).
Œwidnica by³a miejscem, w którym
zorganizowano Kongres Regionów.
Powiat drawski by³ reprezentowany
przez samego starostê Stanis³awa
Cybulê i in¿yniera powiatu Jana
Szewczyka. Starosta drawski w
Œwidnicy odebra³ Puchar jako tro-
feum za zdobycie przez zarz¹dzany
przez siebie powiat dziesi¹tego miej-
sca w ogólnopolskim rankingu.
Tego rodzaju klasyfikacjê prowadzi
Zwi¹zek Powiatów Polskich. Pod
uwagê bierze siê kilkadziesi¹t ró¿-
nych kryteriów. Najbardziej istotne z
nich, to (1) pozyskiwanie œrodków, w
tym œrodków unijnych (2) jakoœæ
obs³ugi interesantów (3) uzyskane
certyfikaty (4) jakoœæ zarz¹dzania (5)
ochrona œrodowiska (6) aktywnoœæ
samorz¹du.

Oddajmy g³os Stanis³awowi Cy-
buli: - To jest dla nas bardzo du¿a
satysfakcja, ¿e na trzysta siedem-
dziesi¹t dziewiêæ powiatów zajêli-
œmy miejsce w pierwszej dziesi¹tce w
Polsce, dok³adnie w³aœnie miejsce
dziesi¹te. Miejsce z ubieg³ego roku
(12) poprawiliœmy o dwa oczka. Nie
stoimy wiêc w miejscu. Poinformo-
wano nas, ¿e osi¹gnêliœmy wynik je-
denaœcie tysiêcy trzysta siedem-
dziesi¹t jeden punktów. A to wynik,
który daje nam drugie miejsce w wo-
jewództwie. To zas³uga nas wszyst-
kich. Bardzo za wszystko dziêkujê
Wysokiej Radzie Powiatu. Za inspi-
racje do prac, do dzia³añ, za okreœla-
nie kierunków i za zainteresowanie
codzienne podczas choæby prac

Olimp Z³ocieniec – pierwszy
mecz w V lidze 14 sierpnia

my siê, ¿e Wydzia³ Gier i Ewidencji
KOZPN pocz¹tek gier w IV lidze
wyznaczy³ na 14 sierpnia. Pi¹ta
liga, ju¿ z udzia³em Olimpu Z³ocie-
niec (powrót), ale bez Lecha Cza-
plinek (awans do IV ligi), rozpocz-

nie boje te¿ tego dnia – 14 sierpnia.
Tydzieñ póŸniej, dwudziestego
pierwszego sierpnia, gry roz-
poczn¹ futboliœci lig okrêgowych.
Klas A i B  dwudziestego ósmego
sierpnia w sobotê.                       (P)

komisji. To tak¿e wynik indywidu-
alnych rozmów, prac podczas se-
sji. Dobrze siê sta³o, ¿e na samym
pocz¹tku okreœliliœmy sobie, co
chcemy robiæ. Teraz mamy tego
owoce. Dziêkujê wszystkim rad-
nym, cz³onkom zarz¹du, wszystkim
wspó³pracownikom ze starostwa,

Ten Puchar jest wasz – to s³owa starosty Drawskiego

Starosta Drawski z Pucharem
za 10. miejsce powiatu w Polsce

(DRAWSKO POM.) Podczas
ostatniej sesji Rady Miejskiej w
Drawsku Pomorskim burmistrz Zbi-
gniew Ptak przyzna³ specjaln¹ Na-
grodê Burmistrza dwóm drawskim
trenerom, których zespo³y m³odzie-
¿owe osi¹gnê³y wybitne wyniki w
sporcie na arenie ogólnopolskiej i
wojewódzkiej.

Uhonorowani trenerzy i na-
uczyciele to Piotr £uczak oraz

ze wszystkich jednostek organiza-
cyjnych powiatu. Na ten sukces
z³o¿y³a siê praca piêtnastu jedno-
stek organizacyjnych. Szanowni
Pañstwo – ten Puchar jest wasz. To
potwierdzenie dziesi¹tego miejsca
w  Polsce powiatu Drawsko Pomor-
skie.                                                (n)

Nagroda burmistrza dla drawskich trenerów

Piotr £uczak i Edward Mróz
uhonorowani

Edward Mróz. - Dru¿yna siatkarzy
prowadzona przez pana £uczaka
zdoby³a mistrzostwo wojewódz-
twa, reprezentowa³a nasze miasto i
zdoby³a na mistrzostwach w kraju
miejsce ósme. Dru¿yna koszykarzy
prowadzona przez pana Edwarda
Mroza zdoby³a mistrzostwo woje-
wództwa i w kraju zajê³a miejsce
czternaste. – uzasadni³ swoj¹ decy-
zjê burmistrz.                                    M
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Mo¿na domniemywaæ, ¿e cho-
dzi tu o wtargniêcie na p³ytê boiska,
tu¿ przed meczem, sporej grupy ki-
biców drawskich (tak nam powie-
dzia³ jeden z policjantów), którzy
zanim doszli do bramy, najpierw
przeskoczyli ogrodzenie i wbiegli
na p³ytê stadionu, zmierzaj¹c w kie-
runku sektora zajmowanego przez
kibiców z³ocienieckich. Ci z kolei
ruszyli z odporem i drawszczanie w
pop³ochu opuœcili stadion.

Dopiero po tym incydencie mecz

(Z£OCIENIEC). Prezes
Uczniowskiego Klubu
Sportowego TRAPER,
Aleksander Burzyñski, po-
informowa³ Tygodnik Poje-
zierza Drawskiego, ¿e jedna
z czo³owych zawodniczek
Klubu, Angelika Macie-
jewska, zosta³a objêta
sponsorsk¹ opiek¹ przez
w³aœcicieli z³ocienieckiej
firmy EKO-BET J.J.

Cieœlik. Wymieniona fir-
ma jest s³ynna tak¿e z bu-
dowy nie tylko u nas obiek-
tów sportowych. Mo¿emy
mieæ nadziejê, ¿e jest to do-
bry pocz¹tek powa¿nego
mecenatu, nie tylko sporto-
wego, z³ocienieckich biz-
nesmenów nad uzdolnion¹
m³odzie¿¹. Brawo Panie Jó-
zefie. Brawo Panie Jarku.
No i – dziêki serdeczne. (N)

Olimp ukarany za
zachowanie kibiców

móg³ siê rozpocz¹æ. Wtedy te¿ spora
grupa przyby³ych kibiców mog³a
wejœæ do sektora pilnowanego przez
policjantów (by³ nawet pies, który
budzi³ spory respekt).

Nie oznacza³o to, ¿e waœnie siê
zakoñczy³y. Po wyprowadzeniu z
trybun przez policjantów jednego z
krewkich kibiców, liczna grupa miej-
scowych ruszy³a w kierunku poli-
cjantów z wyraŸnym zamiarem „odbi-
cia” kolegi. Na szczêœcie nie dosz³o
do rêkoczynów.                          KAR

Buduj¹ obiekty sportowe, otaczaj¹ opiek¹ sportowe
talenty

Panowie Józef i Jaros³aw
Cieœlikowie (ojciec i syn),
sponsorami biegaczki
Angeliki Maciejewskiej

Wydzia³ Dyscyplinarny Okrêgowego Zzwi¹zku Pi³k
No¿nej w Koszalinie poinformowa³, ¿e postanowi³
ukaraæ Klub „Olimp” Z³ocieniec kar¹ finansow¹ w
wysokoœci 300 z³, za brak porz¹dku na meczu
„Olimp” Z³ocieniec - „Drawa” Drawsko Pomorskie.

Mêska i kobieca dru¿yna po¿ar-
nicza OSP Ostrowice z powiatu
drawskiego ponownie zdoby³y tytu-
³y mistrza województwa zachodnio-
pomorskiego podczas Wojewódz-
kich Zawodów Sportowo-Po¿arni-
czych OSP, które odby³y siê 27
czerwca br. w Reczu (pow. chosz-
czeñski).

Na podium stanê³a równie¿ dru-
ga dru¿yna - Ostrowice II, zajmuj¹c 3
miejsce w klasyfikacji generalnej.
Ka¿dy ze zwyciêzców otrzyma³ piêk-
ny medal, a panie dodatkowo obda-
rowano ró¿ami.

Kobiety przywioz³y z zawodów
kamerê jako nagrodê g³ówn¹, nato-
miast mê¿czyŸni ca³y zestaw sprzêtu
po¿arniczego, w tym m. in. aparat
ochrony dróg oddechowych, radio-
stacjê nasobn¹, detektor gazów,
buty i wê¿e po¿arnicze.

 Sêdzi¹ g³ównym zawodów by³
m³. bryg. Dariusz Kaczmarek z KW
PSP z Gorzowie Wlkp.

Medale i nagrody dla uczestni-
ków zawodów ufundowali: Zarz¹d

Zawody po¿arnicze w Reczu

Mistrz województwa z naszego powiatu!

Województwa Zachodniopomor-
skiego, Starosta Choszczeñski oraz
liczni sponsorzy - producenci sprzê-
tu po¿arniczego i œrodków ochrony
osobistej stra¿aka.                    (wp)



StrStrStrStrStr. 19. 19. 19. 19. 19tygodnik pojezierza drawskiego 1.7.2010 r. INFORMACJE

Z ¯YCIA PARAFII W Z£OCIEÑCU
PARAFIA MARYI  WNIEBOWZIÊTEJ PARAFIA ŒWIÊTEJ JADWIGI

KRÓLOWEJ

WAKACJE

Wakacje – czas odpoczynku dla dzieci i m³o-
dzie¿y. Zadbajmy o bezpieczne i dobre wykorzy-
stanie tego czasu. Nie jest to odpoczynek od Pana
Boga i niedzielnej Eucharystii.

CD z uroczystoœci poœwiêcenia
koœcio³a

M³odzie¿, która przyjê³a sakrament bierzmo-
wania, i chêtnych, zachêcam do nabycia pami¹t-
kowej p³yty ze zdjêciami z uroczystoœci poœwiê-
cenia koœcio³a. Zapisy w zakrystii.

W tym tygodniu...

W tym tygodniu przypadaj¹ pierwsze dni mie-
si¹ca: I czwartek, pi¹tek, sobota i niedziela. W
sobotê (3 czerwca) odwiedziny chorych od rana.

WAKACYJNY PORZ¥DEK MSZY
ŒWIÊTYCH

W wakacje porz¹dek Mszy œwiêtych przed-
stawia siê nastêpuj¹co: (1) Sobota – godzina
19.00. Msza œwiêta o charakterze niedzielnym. (2)
Niedziela – godziny: 7.30, 9.00 i 11.30. (3) Ponie-
dzia³ek – pi¹tek godzina 18.00.

Liturgia tygodnia

W liturgii tygodnia wspominamy w ponie-
dzia³ek œwiêtego Ireneusza, we wtorek uroczy-
stoœæ œwiêtach Aposto³ów Piotra i Paw³a oraz w
sobotê œwiêtego Tomasza. Naszemu ksiêdzu
Tomaszowi w dniu imienin ¿yczymy wielu ³ask
Bo¿ych, ludzkiej ¿yczliwoœci i przyjemnego urlo-
pu.

Zapowiedzi przedœlubne

Do sakramentu ma³¿eñstwa przygotowuj¹ siê:
(1) Damian Zysk i Justyna Klimaszewska (2) To-
masz Mietka i Magdalena Jab³oñska (3) Damian
W³ostowski i Wioletta Murawska.

Odszed³ do wiecznoœci

Z naszej wspólnoty odszed³ do wiecznoœci: +
Stanis³aw Chruszcz. Wieczny odpoczynek racz
mu daæ Panie ...

Uroczystoœæ œwiêtych Aposto³ów
Piotra i Paw³a

We wtorek dwudziestego dziewi¹tego czerw-
ca obchodziliœmy uroczystoœæ Œwiêtych Aposto-
³ów Piotra i Paw³a. W naszym koœciele filialnym w
Darskowie Msza œwiêta odpustowa zosta³a od-
prawiona o godz. 10.00. O godz. 14.30 sprzed ko-
œcio³a w Z³ocieñcu na ul. Koœcielnej wyruszy³a
piesza pielgrzymka do Darskowa pod przewod-
nictwem ksiêdza Paw³a. Tego dnia œwiêtowaliœmy
równie¿ imieniny ksiêdza Paw³a Szymanowskiego
CR. Mszê œwiêt¹ imieninow¹ ksi¹dz Pawe³ odpra-
wi³ w Darskowie o godz. 17.00. Polecamy soleni-
zanta modlitwom parafian.

Pierwsze dni miesi¹ca
W tym tygodniu przypadaj¹ pierwsze dni mie-

si¹ca: pierwszy czwartek, pi¹tek, sobota i niedzie-
la. (1) W I czwartek Msza œwiêta o powo³ania
kap³añskie i zakonne o godzinie 18.00. Po Mszy
œwiêtej Litania do Serca Pana Jezusa. SpowiedŸ o
7.00 i 17.30. (2) W I pi¹tek miesi¹ca Msze œwiête o
Sercu Pana Jezusa o godzinie 7.00 i 18.00. Po
Mszach œwiêtych Litania do Serca Pana Jezusa.
SpowiedŸ o 7.00 i 17.30. (3) W I sobotê miesi¹ca
Msza œwiêta o Matce Bo¿ej o godzinie 7.00, po
Mszy œwiêtej Litania Loretañska. (4) W I niedzielê
Ró¿aniec o 17.30 i Msza œwiêta dla ̄ ywego Ró-
¿añca o 18.00. Intencja na lipiec: dziêkczynienie za
beatyfikacjê ksiêdza Jerzego Popie³uszki.

Koncert muzyki dawnej
W sobotê, 3 lipca, w naszym koœciele po Mszy

œwiêtej wieczornej wys³uchamy koncertu muzyki
dawnej w wykonaniu zespo³u Flauto Dolce z Drez-
denka. Artyœci ostatnio koncertowali w Hambur-
gu, w Polskiej Misji Katolickiej i w Berlinie. Zapra-
szamy serdecznie.

WAKACJE
Rozpoczynaj¹ siê wakacje – czas urlopów.

Niech bêdzie to dla nas okazja do pog³êbienia
wiary prze¿ywanej w bezpoœrednim kontakcie z
przyrod¹. Pamiêtajmy o uczêszczaniu na nie-
dzieln¹ i œwi¹teczn¹ Mszê œwiêt¹ oraz o codzien-
nej modlitwie. Wszystkim Parafianom i Goœciom
¿yczymy Bo¿ego b³ogos³awieñstwa w ca³ym ty-
godniu. Udaj¹cym siê na wakacje i urlopy, ¿yczy-
my s³oñca, ¿yczliwoœci ludzi, opieki Matki Bo¿ej i
b³ogos³awieñstwa Bo¿ego.

Kancelaria parafialna w wakacje
W wakacje kancelaria parafialna bêdzie czyn-

na w œrody od 10.00 do 12.00. Od poniedzia³ku do
pi¹tku po Mszy œwiêtej wieczornej.

Odszed³ do wiecznoœci
W ostatnim tygodniu odszed³ do wiecznoœci

+ Walenty Sawoœcianik, lat 87. Wieczny odpoczy-
nek...

29 czerwca Koœció³ Katolicki obchodzi uro-
czystoœæ liturgiczn¹ œw. Aposto³ów Piotra  i Paw-
³a. Z tej okazji w koœciele filialnym w Darskowie,
któremu patronuj¹ œwiêci, zosta³a odprawiona
msza odpustowa.

Ów dzieñ jest równie¿ dniem imienin ojca Paw-
³a Szymanowskiego, który z Darskowem szczegól-
nie jest zwi¹zany. Nabo¿eñstwa poprzedzi³a pie-
sza pielgrzymka parafian ze Z³ocieñca do Darsko-
wa, której przewodniczy³ ksi¹dz Pawe³. Homiliê i
¿yczenia wyg³osi³ ojciec Wies³aw Hnatejko. Na
uroczystoœæ przyby³o wielu goœci spoza so³ec-

Uroczystoœæ Œwiêtych Aposto³ów
Piotra i Paw³a w Darskowie

twa. ¯yczenia sk³ada³a wspólnota Galilea, piel-
grzymi oraz m³odzie¿. Po Mszy œwiêtej, której
oprawê uœwietnia³ miejscowy zespó³, so³tys za-
prosi³ wszystkich na poczêstunek. W barwnym
korowodzie do miejsca biesiadowania i kosztowa-
nia odpustowych obwarzanków pe³ni radoœci
pod¹¿ali p¹tnicy, goœcie i gospodarze.

Tradycja rzecz œwiêta! Wiara to nasze paliwo
do zmierzania w codziennoœci. Oby takich wyda-
rzeñ w spo³ecznoœci naszego miasta i gminy by³o
coraz wiêcej.

    Uczestnik uroczystoœci - Rafa³ Budrewicz

ReklamaReklamaReklamaReklamaReklama
w TPDw TPDw TPDw TPDw TPD

  tel.  504 042 532  tel.  504 042 532  tel.  504 042 532  tel.  504 042 532  tel.  504 042 532
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REKLAMA

Zapraszamy do redakcji
w Z³ocieñcu

Og³oszenia drobne i reklamy mo¿na sk³adaæ w redakcji
w Z³ocieñcu przy ul. Boh. Warszawy 19/7
(obok biura PSS Spo³em).

Dy¿ury redakcji:
Magdalena Braniecka, tel. 514 794 463
                                           - wtorek, œroda 12.00 - 16.00
Tadeusz Nosel, tel. 500 075 383 - czwartek 13.00 - 16.00

W Auli Absolwentów
Zespo³u Szkó³
Ponadgimnazjalnych
w Z³ocieñcu odby³o siê
24 czerwca zakoñczenie
roku szkolnego w
Ognisku Artystycznym
kierowanym przez pani¹
Ewê Gadzinê.

Rozdanie dyplomów i œwia-
dectw poprzedzi³ koncert, który
z³o¿ony by³ z  trzech czêœci. W
pierwszej wystêpowali uczniowie,
którzy w tym roku ukoñczyli ogni-
sko, czyli dyplomanci. Tradycj¹
szko³y jest to, ¿e dyplomanci za-
wsze prezentuj¹ siê przed profeso-
rami i publicznoœci¹ przed rozda-
niem dyplomów. Dodatkow¹
atrakcj¹ artystyczn¹ by³y wystêpy
innych uczniów - solowe i grupo-
we. Chlubnie zaprezentowali siê:

* Zofia Grzegocka - klasa VI dzia-
³u dzieciêcego w klasie skrzypiec u
pani Anny Borowskiej.

* Ma³gorzata Nawrot - klasa IV
dzia³u m³odzie¿owego w klasie gita-
ry u pana Antoniego Gadziny.

* Miko³aj Kuprowski - klasa VI
dzia³u dzieciêcego w klasie keyboar-
du u pani Doroty Gadziny.

* Sonia Œlusarczyk - klasa IV

NIECODZIENNY KONCERT W Z£OCIEÑCU

M³odzi artyœci koncertowali z okazji
zakoñczenia roku szkolnego

dzia³u m³odzie¿owego w klasie
skrzypiec u pani Anny Borowskiej.

* Ewa Koz³owska - klasa VI dzia-
³u dzieciêcego w klasie fortepianu u
pani Ewy Gadziny.

Poza dyplomantami piêknie kon-
certowali: Alicja Byszewska na fle-
cie poprzecznym, Adam Sawoœcia-
nik na gitarze, Weronika Lubi¹ska
na keyboardzie, Zespó³ Instrumen-
talny przygotowany przez pana
Bernarda Gadzinê: Ma³gorzata M³o-
dzik na flecie poprzecznym, Magda-
lena G³odek na gitarze, Joanna Ku-
prowska na gitarze, Miko³aj Ku-
prowski na keyboardzie, Weronika
¯elazek na keyboardzie, Barbara
Kuprowska na keyboardzie.

Swego rodzaju pere³k¹ koncertu
by³y trzy mini koncerty: W pierw-
szym zapezentowa³o siê trio gitaro-
we: Joanna Kuprowska, Magdale-
na G³odek i nauczyciel Bernard Ga-

dzina, w drugim duet skrzypcowy-
Anna Babicka i nauczycielka Anna
Borowska, w trzecim wyst¹pi³ sak-
sofonista tenorowy Kevin Knia-
ziuk z towarzyszeniem nauczyciela
Antoniego Gadziny.

Wszystkim dyplomantom wrê-
czono upominki ksi¹¿kowe, ka¿dy
uczeñ otrzyma³ œwiadectwo. W trak-
cie uroczystoœci nie brakowa³o
wzruszeñ, a podziêkowañ i wyrazów
wdziêcznoœci dla kadry profesor-
skiej nie by³o koñca.

Na zakoñczenie dyrektor szko-
³y  Ewa Gadzina podziêkowa³a za
wieloletni¹ owocn¹ wspó³pracê
pani Annie Borowskiej, która z
przyczyn nadmiaru obowi¹zków i

pracy musia³a zrezygnowaæ z pra-
cy w Z³ocieñcu.

Chylê czo³a przed Ew¹ Gadzin¹,
Dorot¹ Gadzin¹, Antonim Gadzin¹
i Bernardem Gadzin¹, którzy wyko-
nuj¹c ciê¿k¹ pracê uposa¿aj¹ na-
szych m³odych mieszkañców w ar-
tystyczn¹ wiedzê i odkrywaj¹ ich
talenty. Niesamowita energia,
zapa³ i misja, jak¹ spe³niaj¹, na
trwa³e ubogaca nasz¹ spo³ecz-
noœæ. Koncerty Ewy, Orkiestra An-
toniego, zaanga¿owanie w pracê
Bernarda i Doroty widoczne s¹
corocznie w naszym mieœcie. Po-
trzeba mecenatu kultury, który
móg³by obj¹æ tych artystów.

                         Rafa³ Budrewicz


